
Мемлекет басшысы Эко-
ло гия және таби�и ресурс-
тар министрі Ерлан Нысан-
баев ты �абылдады.

Кездесу барысында Қасым-
Жомарт Тоқаев жаңа эколо гия-
лық заңнаманы жүзеге асыруға 
жә  не табиғи ресурстарды сақ-

тау  ға қатысты бірқатар тапсырма 
берд і.

Президент Ірі кәсіпорын дар-
дың шығарын ды ларын азайту 
ж' ніндегі жоспардың іске асы-
рыл уын, сондай-ақ осы нысан-
дар дағы шығарын ды ларға мо ни-
торинг жасау үшін автоматтан-

дырыл ған жүйе енгізу ісін ерекше 
бақылауға алуды тап сырды.

Мемлекет басшысы ми нис-
тр  лікке қарасты ве     домстволық 
ұйым дардың материалдық-тех-
ни   ка лық базасын жақсарту және 
ұлт тық парк тер дегі орман 'рті 
ошақтарын ерте анықтау жүйе -
лерін те зірек енгізу, сондай-ақ  
ор ман шаруа шылығы қыз мет -
керлерінің біліктілігін арт тыру 
ж' нінде жүйе лі шаралар қа был-
дау қа жет тігін атап 'тті.

Сонымен қатар Қасым-
Жомарт Тоқаев ағаш отыр ғызуға 
қатысты ауқымды бағдарламаны 
жүзе ге асыру және ретсіз пайда 
болған қоқыс поли гон дары мә-
селесін шешудің кешенді тәсіл-
дерін әзір леу маңызды екеніне 
на зар аударды.ТАҒАЙЫНДАУ

Мемлекет басшысының �кімдерімен:
Айжан Болатқызы Шайназарова Қазақстан Республикасы Президенті 3кімшілігінің Ішкі 

саясат б'лімінің меңгерушісі лауазымына тағайындалды;

Нұрмұхамед Исманұлы Байғараев Қазақстан Республикасы Президентінің Баспас'з 
хатшысы лауазымына тағайындалды.

aikyn.kz.gazeti@gmail.com www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetiwww.aikyn.kz

Р Е С П У Б Л И К А Л Ы Қ  Қ О Ғ А М Д Ы Қ - С А Я С И  ГА З Е Т

AI  YNQБЕЙСЕНБІ
№99 (4347)
7.09.2023

АСТАНА АЛДАҒЫ ЖЫЛЫТУ 
МАУСЫМЫНА ДАЙЫН

ҚОР МАҢЫЗДЫ САЛАЛАРҒА 
ТЫҢ СЕРПІН БЕРЕДІ

Мемлекет басшысы Ас-
тана �аласыны� әкімі Же�іс 
"асымбекті �абылдады. 

Қасым-Жомарт Тоқаевқа 
елор даның әлеу мет тік-эконо-
ми к алық және инфра құры лым-
дық да муы ж'нінде есеп берілді.

Президентке  барлық негізгі 
эко   номикалық к'р сеткіш 
бойын ша оң динамика байқала-
ты ны жайында мәлімет берілді. 
Биылғы 7 айда инвес ти ция к'-
ле мі 9,2 пайызға ұлғайып, 678,5 
мил лиард теңгеге жетті. Жыл 
соңына дейін жалпы сомасы 87 
мил  лиард теңге болатын 25 ин-
вестициялық жо ба ны іске қосу 
жоспарланған. Оның 15 жобасы 
'ң деу 'неркәсібі саласында жү-
зеге асырылады.

Мемлекет басшысына қала-
ның тыныс-тір ші лі гін қамта ма-
сыз ететін нысандар құрылы сы-
ның ба рысы туралы баяндалды. 
Газбен жылыту стан са лары мен 
3-ЖЭО алдағы жылыту маусы-
мын да іс ке қосылады деп жос-
пар ланып отыр. Олар са ғатына 

1100 Гкал жылу береді. Бұл елор-
дада жылу энер гиясына деген 
сұранысты артығымен қамта ма-
сыз етуге ықпал етеді. 

Бұдан б'лек, қала әкімі әлеу-
меттік нысандар салу (мек теп-
тер, жеңілдікпен берілетін қол-
же тімді тұр ғын үйлер, медици-
на  лық орталықтар), ұзаққа со-
зыл  ған құрылыстарды аяқтау, 
апат ты жағдайдағы жә не ескі 
үй  лерді бұзу, тұрғын үй алапта-
рын да мыту, қаланы абаттандыру 
және к'галдандыру жайынд а 
айтты. Сондай-ақ биылғы оқу 
жы лында Аста нада 11 мектеп 

салынатынын, оның т'ртеуі қа-
зір жұмыс істеп жатқанын жет-
кізді. «Жайлы мек теп» ұлттық 
жобасы аясында 2024-2025 жыл-
дары 90 мыңға жуық оқушыға 
арналған 24 мектеп са лынады.  
Оның 15-і қарқынды дамып 
келе жат қан Есіл және Нұра 
аудандарында бой к'термек.

Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев қаланың әлеу меттік және 
инженерлік инфрақұрылымын 
одан әрі дамытуға, жылыту мау-
сымына дайын ды ғы на және 
абат тандыру жұмыстарына қа-
тысты бір қатар тапсырма берді.

Мемлекет басшысы «"аза�стан хал-
�ына» �орыны� т%ра�асы Болат Жәмішевті 
�абылдады.

Президентке қор 2022 жылы қаңтарда құрылған 
уақыттан бері қайырымдылық жасаудың тұрақты 
моделін ұлттық ауқымда қалыптастырғаны туралы 
мәлімет берілді.

Қор ашықтық, есептілік, заңдылық және тұ-
рақ тылық секілді қоғамдық қаржыны басқарудың 
не гізгі қағидаттарын сақтайды және еліміздегі 
қайы   рымдылық экожүйесінің дамуына елеулі үлес 
қо сады.

Қордың жұмысы жалпы жұртшылықтың сенім 
ман датына негізделген.

Қордың қайырымдылық жобалары мен бағ-
дарламалары қоғам 'мірінің маңызды салаларына 
ай тарлықтай әсер етеді және к'біне олардың да-
муы на тың серпін береді.

Болат Жәмішевтің айтуынша, қор азамат тары-
мыздың денсаулық сақтау, білім беру, әлеуметтік 
қол дау, мәдениет және спорт салаларындағы не-
гізгі мәселелерін шешуге бағытталған жалпы со-
ма сы 146,5 миллиард теңге болатын 40-тан астам 
қайы рымдылық бағдарлама мен жобаны қар жы-
лан дырады. Сондай-ақ т'тенше жағдайлар кезінде 
зар дап шеккен азаматтарға к'мек к'рсетіледі. 
Қордың бағдарламалары ауылдық елді мекендер 
мен шағын қалаларға басымдық бере оты-
рып, еліміздің барлық 'ңірлерінде жүзеге асыры-
лады.

Қордың ең ірі бағдарламасы – 'мірге қауіп 
т'н діретін және орфанды (сирек) аурумен 
ауыратын науқастар үшін дәрілік препараттарды 

сатып алу. 324 қазақстандық (оның 243-і балалар) 
үшін 24,9 миллиард теңге к'лемінде дәрілік зат-
тардың 36 түрі, сондай-ақ Қазақстанға алғаш рет 
жеті препарат, оның ішінде әлемдегі ең қымбат 
«Зол генсма» дәрісі сатып алынды. Қордың қол-
дауы ның нәтижесінде елімізде тірек мектептер 
жүйе сі (80 мектеп), ауылдағы, әсіресе аз жабдық-
тал ған мектептердегі білім деңгейін арттыру үшін 
құзыреттілік орталықтары құрылды.

Қор мүмкіндігі шектеулі, аз қамтылған және 
ауыл дан шыққан талапкерлердің жоғары білім алу 
мүм кіндігін қамтамасыз етеді. Республика бойын-
ша 2200-ден астам студент «Қазақстан халқына» 
қо рының гранттары мен стипендиясының иелен-
ген. Ауылдарда спортпен айналысатын залдардың 
тап шылығы мен қолжетімсіздігін ескеріп, қордың 
қолдауымен ауыл жастарына арналған 24 спорт 
залы ашылды. Қазіргі таңда 76 залды іске қосу 
жұмыстары жалғасады. 

Ерекше балаларға арналған оңалту орталық-
тарын құру бойынша ауқымды жұмыс жүргізіліп 
жатыр. Жалпы 4 ерте араласу орталығы және ау тизм 
мен басқа да ақыл-ой ауытқушылығы бар ба ла ларға 
арналған 4 орталық ашылды. 13 орталықты ашу 
жұмыстары жүргізілуде.

15 тамыздан бастап қордың бастамасымен 
«Jңір лерге арналған қор» атты ұлттық қайырым-
дылықтың II конференциясы басталды. Еліміздің 
барлық аймағында д'ңгелек үстел форматында 
'ңір лердің қажеттіліктері мен ерекшеліктерін ес-
кере отырып, жүзеге асыруға ұсынылатын баста-
ма лар талқыланып, жобалар айқындалады. 3зір-
лен ген ұсыныстар 2024 жылы «Қазақстан халқына» 
қорының қызметінде басшылыққа алынады.

СУ ЖАҢА МИНИСТРЛІК 
СУ ПРОБЛЕМАСЫН ШЕШЕ МЕ?

Сіз не дейсіз?

БІР ҒАНА ЗАҢМЕН 
МӘСЕЛЕ ШЕШІЛМЕЙДІ

Елн'р БЕЙСЕНБАЕВ, Мәжіліс депутаты, 
Мәжілістегі «AMANAT» партиясы фракциясыны� жетекшісі:

– Биыл �'мар ойындар мен бәс тігу �ызметтеріні� к%лемі 40 
есеге %скен. Айталы�, со��ы екі жылда �'мар ойындар нары�ы 
жылжымайтын м3лік нары�ын басып озыпты. Ал осы жылды� 
бірінші жартыжылды�ыны� %зінде �ана халы�ты� �'мар ойын-
дар�а ж'мса�ан шы�ыны 100 миллиард те�геден асып жы�ыл �ан. 
Оны� себебі де жо� емес. 7йткені �азір елімізде �'мар ойын-
дарды� жарнамалары кез келген онлайн платформада �ол-

жетімді. Б'л %з кезегінде лудомания дертіне шалды��ан адамдарды� �атарын %сіріп, 
нары�ты� осы т3рі ке�інен �анат жаюына м3мкіндік беріп отыр. К3ні кеше Мем лекет 
басшысы "асым-Жомарт То�аевты� т%ра�алы�ымен %ткен "ауіпсіздік Ке�е сіні� оты-
рысында б'л мәселе та�ы айтылды. Лудомания�а �арсы к3ресте алды��ы кезекте 
�андай шара �абылдан�аны д'рыс? Б'л туралы Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партия-
сыны� Мәжілістегі фракция жетекшісі  Елн'р Бейсенбаев не дейді? 

(Жалғасы 2-бетте)
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Жер шарыны� 75 пайызын су алып жатса да әлемде су тапшылы�ы мәселесі бар. Су 
ресурсы – бізде де %зекті мәселелерді� бірі. Жыл сайын б'л проблема о�  тын-о�тын к%теріліп, 
сала мамандары дабыл �а�ып жатады. "'р�а�шылы� «жа�адан алса», инфра �'рылым дарды� 
ескілігі «етектен тартады». Трансшекаралы� су к%з деріне тәуелді мемлекет екендігіміз та�ы 
бар. Демо графиялы� %сім жыл сайын артып келеді.

ШЫҒАРМАШЫЛЫҒЫМ 
ИДЕЯ МЕН ЭМОЦИЯҒА 
БАҒЫТТАЛҒАН

БЕТ

6

МАҢҒЫСТАУ 
ТУРИЗМІН ТҮЛЕТУ – 
ӨЗЕКТІ МІНДЕТ

БЕТ
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ОРМАНШЫЛАРДЫҢ БІЛІКТІЛІГІН 
АРТТЫРУ МАҢЫЗДЫ

ҰЛТТЫҚ ГИДРОГЕОЛОГИЯЛЫҚ 
ҚЫЗМЕТТІ ҚАЙТА ҚҰРУДЫ ТАПСЫРДЫ

Мемлекет басшысы Су 
ресурстары және ирри га-
ция министрі Н'ржан Н'р-
жі гітовті �абылдады.

Кездесу барысында Пре зи-
дент су ресурстарын басқару мә-
    селелері бойынша Орталық Азия 
елдерімен 'зара іс-әрекетті жолға 
қою маңызды екенін атап 'тті.

Министрлікке су ша руа шы-
лы ғы инфрақұрылымдарын кең 
к' лемде жаңғырту, суды есептеу 
жә не б'лу жүйесін цифрландыру 
мін деті жүктелді.

Мемлекет басшысы су ре сурс-
  тарын тиімсіз пайдалануға және 

гидротехникалық нысандардың 
әб ден тозуына қатысты мәсе ле-
лер  ді шешу үшін жаңа Су кодек-
сін уақытылы қабылдау қажетті-
гін айтты.

Қасым-Жомарт Тоқаев Ұлт тық 
гидрогеологиялық қызметті қай та 
құру және министрлікке қарас ты 
ұйымдарды трансфор ма циялау 
жұмыстарын аяқтауды тапсырды.
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ДЕПУТАТТАР АГРАРЛЫҚ 
САЛАҒА АЛАҢДАУЛЫ

(Басы 1-бетте)

– Бүгінде лицензия алған ойын 
канторларының ашықтан ашық 
жұмыс істеуіне заңымыздың �зі 
мүмкіндік беріп отыр. «Ойын биз-
несі туралы» заң құмар ойындардың 
заңдылығын реттеуді ғана міндет-
тейді. Яғни, мемлекеттен жасырып 
заңсыз құмар ойындарын салуға 
тыйым салынады, бірақ олардың 
«кәсібін» к�пшілікке қандай жол-
мен жарнамалап жатқанына жа-
уап кершілік алмайды. Олардың 
бұл әрекетіне тосқауыл қою үшін 
заңға қандай �згеріс енгізу керек? 

– Қазақстанда қанша адам-
ның лудоман екені туралы әзірге 
нақты статистика жоқ. Дегенмен 
сала мамандарының жасаған 
ресми статистикасына сүйенсек, 
әрбір бесінші жастың құмар ойын 
ойнайтыны белгілі. Егер елімізде 
5 миллиондай жас азамат бар деп 
есептесек, онда олардың бір мил-
лионы құмар ойынның жетегінде 
жүр.

"зіңіз де айтып отырғандай, 
2023 жылдың бірінші 4 айлы-
ғының қорытындысы бойынша 
осы букмекерлік кеңселердің 
айналымында 100 млрд теңгеден 
астам қаражат болған. Ал 1,5 
жыл ды алатын болсақ, айналым-
дағы ақша 1 трлн теңгеден асқан. 
Бұл %те к%п сома. Сонда елімізде 
1 миллиондай адам құмар ойын 
ойнайды деп есептесек, онда әр-
қай сысы орта есеппен 1 миллион 
теңгесін осы ойынға салады деген 
с%з.

Былтыр жетінші  шақы-
рылымдағы Мәжіліс депутаттары 
лудоманияға қарсы заң жобасын 
әзірледік. Биыл осы қыркүйек-
қазан айларында Мәжіліс депу-
тат тарының қарауына шығара-
мыз. Бұл заң жобасы ойын бизне-
сі нің жарнамасын шектеуге, 
лудомандардың ойнауына кедергі 
жасауға бағытталған. Бұдан б%-
лек, еліміздің әрбір %ңірінде лу-
до мандарды «емдейтін» жекемен-
шік орталықтар жұмыс істейді 
және психологтар к%мек к%р-
сетеді.

– Біздің елдегі түрлі халық-
аралық және спорттық жарыстарға 
букмекерлік кеңселер демеушілік 
к�рсетіп отыр. Тіпті, футболдың 
рес ми серіктесі ретінде-ақ �з мақ-
сат тарын жүз пайыз жүзеге асы-
рады десек болады. Мұны құзырлы 
орындар олардың салық т�леуімен 
байланыстырады. Салық үшін ұлт 
саулығына салғырт қарау қанша-
лықты дұрыс? 

– *рине, бұл дұрыс емес. Бұл 
с%зге дәлел сол, Мемлекеттік 
кірістер комитетінің деректеріне 
сәйкес, былтыр ойын бизнесін 
ұйымдастырушылардың салық 
аударымдары 109 миллиард 
теңгеге жеткен. Ал осы ойын-
құмарлықтан зардап шеккен бір 
науқасты лудоманиядан емдеу 
курсы орта есеппен 400 мың тең-
гедей болады. Елде осындай 350 
мыңға жуық адам бар екенін ес-
кер сек, оларды емдеуге жұмса-
латын шығындар 140 миллиард 
теңгеге жетеді екен. Яғни осындай 
құмар ойынға қызыққан бір 
адамды емдеуге кемінде 5 ай 
уақыт кетсе, емінің %зіне айына 
600-700 мың теңге жұмсалатын 
к%рінеді. Қарап отырсаңыз, 
құмар ойындардың к%рігін 
қыздырып отырғандар қаншама 
адамның %міріне балта шауып, 
%мірмен қош айтысуына себеп 
болады. Оның сыртында қазақ-
стан дықтардың арасында букме-
керлік кеңселер мен казиноларға, 
ойын үшін кредит алғандардың 
банк алдындағы берешегі тағы 
бар.  Сондықтан бұл жерде 
букмекерлік кеңселер ұтқанмен, 
мемлекет ұтылып отыр. 

Жаңа айтып отырған заң жо-
басы негізінен ойын бизнесімен 
айналысатындардың, әсіресе 
бук мекерлік кеңселердің жұмы-
сына барынша шектеу қоюға ба-
ғыт талған. Солардың негізгі-
леріне тоқталып %тсем, букмекер-
лер мен тотализаторлар жарнама-
сын шектеуге байланысты болып 
отыр. Атап айтқанда, ғимарат-
тардың қасбетіне, к%лік құрал-
дарына жарнама ілуге, сондай-ақ, 
БАҚ-та, интернет-ресурстарда, 
ТВ мен радиода, тұрақты басылым 
беттерінде, кино және видео 
%німдерде,  анықтамалық  қызмет 
к%рсету сервистерінде жарнама-
лауға толық тыйым салу қажет. 
Екінші, 21 жасқа толмаған аза-
мат тарды құмар ойын ойнауға 
тарт қан немесе ойнауға мүмкіндік 
жасаған заңды тұлғаларды әкім-
ші лік жазаға тарту к%зделеді. 
Үшін шіден, несиелік берешегі 
бар жеке тұлғалардың құмар ойын 
ойнауына толық тыйым салу 
ұсынылып отыр. Т%ртіншісі – 
интернет-казино ұйымдас тыр-
ғандарды қылмыстық жауапкер-
шілікке тарту болса, бесіншісі –
балалар ұйымы, білім беру, ден-
саулық сақтау, мәдени және діни 
ұйымдар орналасқан ғимараттар 
мен тұрғын үйлерде лотерея тара-
туға немесе лотерея терминал-
дарын орналастыруға тыйым салу 
қарастырылмақ. Алтыншыдан, 
жұмыс істеуіне сотпен тыйым 
салынған шетелдік ойын бизнесін 

ұйымдастырушылардың тізімін 
жасау және олардың пайдасына 
қаржылық операция жүргізуге 
банктер мен т%лем жүйелеріне 
тыйым салуға тиіспіз. Бұдан кейін 
букмекерлік кеңселер мен тота-
ли заторлар арқылы ойын биз-
несін ұйымдастырушыларды %з 
аппараттары мен бағдарлама лық 
жүйелерін мемлекеттік кіріс 
орган дарының ақпараттық жүйе-
сімен интеграциялауды міндеттеу 
маңызды. 

– Президент құмар ойындарға 
қатысты шектеулерді күшейтуді 
тапсырды. Күрес неден басталу 
керек деп ойлайсыз? 

–  Алдымен құмар ойындарға 
қатысты қолданыстағы құжатты 
қатайту керек. Бұл заң қолданысқа 
енсе, құмар ойын ойнайтын-
дардың қатары біршама азаяды. 
Бірақ бір нәрсені ескеру керек, 
бұл тұста біздің алдымызда нақты 
KPI жоқ: 50 пайыз немесе 60 
пайызға дейін азайтамыз деген. 
Біз – «AMANAT» депутаттары, 
бұл дерттің тамырына түбегейлі 
балта шапқымыз келеді.

– Лудоманияға қарсы күресте 
тәрбие ісі мен түсіндіру жұмыс-
тарына ерекше мән берілуге тиіс-
тігі айтылды. Түсіндіру жұмысы 
қаншалықты септігін тигізе алады 
деп ойлайсыз?

– Лудомания – расымен де �те 
проблемалық мәселе болып тұр. 
Тіпті, Президенттің �зі кеше Жол-
дауында бұл туралы айтты. Оны-
мен күресті тек Мәжіліс депутат-
тары жүргізбеуі керек, біз қоғам 
болып күресуіміз керек. Бір ғана 
заңмен мәселе шешілмейді.

"зіңіз білесіз, адамдар аяқ 
тартады деген үмітпен темекімен 
күресу үшін оның қорабының 
сыртына никотиннен болатын 
түрлі  аурулардың фотосын 
жабыс тырып шығарып жатыр. 
Бұл тәсіл расымен де нәтиже 
беріп жатыр. Сана-сезімі бар 
адамға бұл да болса ой саларлық 
дүние.  Ендеше б із  де  осы 
лудоманияның құрбаны болған 
адамдардың тағдыры туралы түрлі 
роликтер, мақалаларды БАҚ-та 
жариялауымыз қажет, әлеуметтік 
желі арқылы жиі к%рсете беруіміз 
керек. Құмар ойын салдарынан 
қазір %те қайғылы жағдайлар жиі 
болып жатыр. Бәлкім қазір ойнап 
жүргендер қойып кетпесе де, 
жаңа лудомандар пайда бол-
майды. Яғни, проблеманың одан 
әрі ушығуына жол бермеу керек.

Сұхбаттасқан 
Жадыра МҮСІЛІМ 

Елнұр БЕЙСЕНБАЕВ, Мәжіліс депутаты, 
Мәжілістегі «AMANAT»  партиясы  
фракциясының жетекшісі

БІР ҒАНА ЗАҢМЕН 
МӘСЕЛЕ ШЕШІЛМЕЙДІ

Сіз не дейсіз?

САЯСАТ

Мәжілістің Жалпы отырысында қарау үшін 
палата Бюросы күн тәртібіне 10 мәселе ұсынған 
екен. Олар – Салық кодексіне, автомобильмен 
жолаушы тасымалдауға қатысты заң жобалары, 
бірқатар елмен жасалған келісімдерді, конвенцияны 
және олардың хаттамаларын ратификациялау 
туралы. Пленарлық отырыстың бұл б%лігі әдет-
тегідей бірқалыпты дауыс беру процедурасымен 
%рбіді. Бұдан бұрын Бюро отырысында талқылан-
ған дықтан, ішінара пікір білдірген депутаттар 
болмаса, бұл құжаттардың жұмысқа қабылдануын 
да қорытынды әзірленуін де палаталастар бірауыз-
дан қолдап отырды. Одан кейінгі кезек депутаттық 
сауал жолдау б%ліміне келген. Осы күнді ұзақ күткен 
депутаттар қоғамда қордаланған  талап-тілектердің 
тиегін ағытты. К%пшілігі %здерінің к%теріп отырған 
мәселелерінде жаңа Жолдауды басшылыққа алғаны 
бірден байқалады. Сауалдардың дені Үкімет бас-
шысы *лихан Смайылов пен оның орынбасарлары 
Роман Скляр мен Тамара Дүйсеноваға, АШМ, 
ЦДИА"М, ҚМ және Бас Прокурор Берік Асыловқа 
арналды. Бірінші болып с%з алған депутат Ерлан 
Саиров «AMANAT» партиясы фракциясының мү-
ше лері атынан жолдаған сауалында Ауыл шаруа-
шылығы министрлігін сынға алды.

«Gosagro субсидиялау жүйесі қалыпты режимде 
жұмыс істемейді. Фермерлер 2020 жылдан бері бар-
лық субсидия түрін уақытында ала алмаған. Бұл 
олар ды жылдық 20 пайызбен қымбат несие алуға 
мәжбүр етіп, қаржылық жағдайын айтарлықтай 
нашарлатып отыр. Тек Ақмола облысы бойынша 
23 мың %тінімнің 13 мыңы ғана қаралған, ал Жетісу 
облысы бойынша 1600 диқан пайыздық м%лшер-
лемені субсидиялау к%мегін ала алмай отыр. Осы 
жылы аграрийлерді қолдауға субсидия %ткен жыл-
мен салыстырғанда (426,1 млрд теңге) 5,4%-ға аз 
б%лінді. Тыңайтқыштарға субсидиялау 23%-ға, 
пес тицидтерге 27%-ға, мал шаруашылығына 21%-
ға, бағаны тұрақтандыруға субсидиялау 20%-ға 
қысқарды. Ауылшаруашылығын субсидиялауға 
биыл б%лінген қаржы, %ткен жылғы қарызды %теу 
үшін жұмсалған. Ал биылғы тапсырыс бойынша 
124,5 млрд теңге тапшылық пайда болған. Үкімет 
қо сым ша қаржы б%лу ж%ніндегі шешімді әлі 
қабылдаған жоқ. Мұндай жағдайларда елдің азық-
түлік қауіпсіздігін қамтамасыз ету, аграрлық сала-
ның бәсекеге қабілеттілігін арттыру мүмкін емес», 
– деді ол.

Ерлан Саировтың айтуынша, бүгінде Ресей 
Федерациясы сүт %ңдеушілерді тоннасына 25 
доллар к%мек жасайды, ал Қазақстанда тоннасына 
5 дол лардан аспайды. Келесі жылдан бастап Ресей 
сүт %німдерін экспорттаушылар үшін к%лік 
шығындарын 100% субсидиялайды. Ал бізде 
субсидиялар шектеулі, екінші дәрежедегі банкілер 
кредиттеу м%лшерлемесі %те жоғары, нәтижесінде 
қазақстандық %ндіріс қысқарып, тоқтатылуда. 
Агропродукт (Алматы) және Маслодел (СҚО) екі 
сүт %ңдеу ірі кәсіпорны жабылып қалған. 12 құс 
фаб рикасының жұмысы тоқтатылып, Ресей, 
Беларусь, "збекстаннан құс %німі импорты артып, 
Қытайдан сапасы күмәнді %німдер к%птеп 
әкелінуде.

«Ақпан-шілде айларында  Ресей және Беларусь 
шұжық %німдерінің бағасы Қазақстан нарығында 
екі есеге т%мендеп кетті. Қазақстандық ет кәсіп-
орын дары қоймаларға жұмыс істеуде. Күнбағыс 
тұқымына экспорттық кеден салығын енгізу 
нарықтық бағаның 30%-ға т%мендеуіне әкелді.  
Қабылданған шаралар Қазақстанның емес, шет ел 
%ндірушілерінің «пайдасына» жұмыс істеп кетті,  
май %ңдеу зауыттары күнбағысты  шет елден тасуда. 
Мал шаруашылығында да жағдай  %те ауыр! Тірі 
малды әкетуге тыйым салу,  ірі қараны экспортты 
квота жасау шаралары да теріс нәтижелер берді. 
Ауылда жеке үй шаруашылықтары %здерінің малын 
%ткізуге зар болып қалды. Соның нәтижесінде 
малға қарап отырған ата-аналар балаларын 
мектепке дайындауға ақша лары жоқ! Халық нанды 
қарызға алатын жағ дайға жеткен! Қазақстанның 
астық нарығындағы жағ дай да  тұрақсыз. Азықтық 
бидайдың орташа құны %ткен жылмен салыс тыр-
ғанда 1,5-2 есеге арзандап кетті, бұл ауыл шаруа-
шылығы тауарларын %ндірушілердің жаппай 
банкротқа ұшырауына себеп болуы мүмкін. Яғни, 
еліміздің аграрлық сала сы жүйелі дағдарыс алдында 
тұр!», – деді депутат.

Ал «AMANAT» партиясы фракциясының 
жетекшісі Елнұр Бейсенбаев жаз келсе қоғамда 
теміржол жолаушылары тасымалына қатысты ша-
ғым к%бейетініне, бұл жылда қайталанатын жағдай 
екеніне, тасымал сапасының сын к%термейтініне 
назар аудартты. Себебі жолаушылар құрамының 
к%п б%лігі кеңес заманының мұрасы.

«Индустрия және инфрақұрылымдық даму 
министрлігінің мәліметінше, қазіргі уақытта 
жылжымалы теміржол құрамының паркі 138 мың 
бірлікті құрайды, орташа тозуы – 55%. Министрлік 
2025-2030 жылдар аралығында вагондар паркін 
жаңар туды жоспарлап отыр. Осы орайда, ескере 
кететін жайт «Қазақстан темір жолы» Ұлттық 
компаниясы 1997 жылы құрылды. Яғни, 26 жыл 
күткеніміз аздай, енді тағы да 7 жыл күтуіміз керек. 
Күткен үмітіміз ақталатынына, вагондар паркін 
жаңарту жұмысы тиімді болатынына сеніміміз аз. 
2030 жылы қалған вагондар ескіріп, теміржол құ-
рамы паркінің тозуы 55%-дан да асып кетпейтініне 
кім кепіл?!», – деді депутат.   

Одан б%лек, Елнұр Сабыржанұлы билеттер 
тапшылығымен қатар, бағасының қымбатшылығын 
да мәселе етіп к%терді. Сондай-ақ, қымбат бағасына 
сапасы сай келмейтін пойыздардың жиі кешігуін 
де сынға алды. Министрлік мәліметінше, тек 
биылғы тамыз айының 11-17 аралығында 
жолаушылар пойыздарының 50 сағат 40 минутқа 
кешігіп келуінің 86 жағдайы тіркелген екен. Халық 
қалаулысы аймақтардағы теміржол вокзалдарының 
шетелдік компаниялардың басқа руына %тіп 
кеткеніне назар аудартты. Жиында де пу таттар 
сондай-ақ, «ҚТЖ» ҰК» АҚ-ын жемқорлық жайлап 
кеткенін,  Агробанк құру мәселесін,  жер 
қатынастары саласындағы мемлекеттік қызметтерді 
цифрландыру жайын мәселе етіп к%теріп, «Қазсу-
шар» кәсіпорнының жұмысындағы кемшіліктерді, 
шаруалардың %ндірген %німін кепілді түрде сатып 
алатын жүйе жоқ екендігін, тариф саясаты мен басы 
артық делдалдар тізбегін сынға алды. Соның ішінде 
аманаттықтар к%терген кезекті бір мәселе – орман 
ша руа шылығы қызметкерлерінің мардымсыз жала-
қы алатыны.

«Абай облысында орман %рті болып ондаған 
азаматымыздан айрылған соң Экология министрі 
«орманшылардың жалақысы үстіміздегі жылдың 1 
шілдесінен бастап %седі» деп ақпарат құралдарынан 
ақтарылып с%йледі. Күн сайын %мірлерін болмашы 
жалақы үшін бәйгеге тігіп жүрген мамандар қуанды. 
Бірақ қуаныштары ұзаққа бармады. Себебі Үкімет 
бұл саладағы қызметкерлердің тең жартысын «ұмы-
тып кеткен». Атап айтқанда, 1 шілдеден бастап 
жала қысы %скендердің санатына «Орман және 
жа нуар лар дүниесін қорғау ж%ніндегі» мекемелердің 
директоры, директордың орынбасары, орман %ртін 
с%ндіру станциясының басшысы, аңтанушы, 
орманшылық басшылары сынды бірқатар маман-
дары кірген. Бірақ осы мекемедегі %рт с%ндіру 
станциясының сарбаздары, трактор жүргізуші, 
авток%лік жүргізуші, %рт с%ндіру авток%лігінің 
жүргізушісі, тұқымбақ жұмысшылары, радио 
байланыс операторы, авток%лік ж%ндеуші, ағаш 
құлатушы, қарауылшық (сторож), кіші қызметкер 
(техничка), бас есепші, экономист, есепші-кассир, 
заңгер, механик, шаруашылық меңгерушісі, кадр 
ма маны, іс жүргізуші лауазымдарындағы қызмет-
керлердің айлығына к%к тиында қосылмай қалған», 
– дейді депутат Нартай Аралбайұлы. 

Мысалы, БҚО-ғы орман шаруашылығында 
қыз мет ететін %рт с%ндірушілер 70 мың теңге айлық 
алады, одан және салық ұсталады. Алматы облысын-
дағы орманшыларда да осы жағдай. Қазіргі қымбат-
шылықта бұл ақша түкке де жетпейді. «Орманшы-
лардың жалақысын %сіреміз» деген бастама айна-
лып келгенде ұжымдарды екіге б%ліп тастап отыр. 
Ал Экология министрлігі «жалақысы %спеген ма-
ман дарға жергілікті бюджеттен қаржы қарас-
тырылсын» деген уәж айтып отыр. Бірақ жергілікті 
бюджетте аталған мақсатқа қаржы қаралмаған. 
Одан б%лек, орман шаруашылығындағы техникалар 
әбден тозған. Тракторлар жүрмейді, к%ліктер бая-
ғыда темір-терсекке айналған. Осы ретте депутаттар 
бірқатар ұсыныс беріп отыр.

«Біріншіден, орман шаруалығындағы қыз-
меткер лерді б%ліп-жармай, еліміз бойынша «Орман 
және жануарлар дүниесін қорғау ж%ніндегі» меке-
мелерде қызмет ететін мамандардың бәрінің ай-
лығын дереу 100 процентке к%теру керек. Бұл 
«AMANAT» фракциясы депутаттарының ұстанымы. 
Екіншіден, орманшыларға қажетті материалдық-
техникалық базаны 100 процентке жаңарту керек. 
Экология министрлігі бұл шаруаны тек 2027 жылы 
іске асырамыз деген. Бірақ 2020 жылы  Қазақстан 
Республикасының Президенті «5 жыл ішінде 2 млрд 
түп ағаш отырғызу» бойынша тапсырма бергенін 
ескерсек, орманшылар аталған аумақтарды тілсіз 
жаудан немен қорғайды? Үшіншіден, орман 
отырғызу жұмыстарын науқаншылықпен бастап 
кетпей, алдымен топырақтың жарамдылығын 
тексе ретін ғылыми зерттеу жұмысын жүргізу қажет. 
Мәселен, БҚО-да 1 мыңнан астам  гектарға орман 
отырғызылады делінген, бірақ тексеру барысында 
ол жерлердің бестен бірі орман отырғызуға мүлдем 
жарамсыз екені анықталған. Бұл мәселе еліміздің 
барлық аймағына қатысты», – деді депутат 
Жанарбек *шімжанов.

Жиында сондай-ақ балаларды дамыту, жастарды 
баспанамен қамту, «К%лсай» к%лдерінің жағдайы, 
Ұлытау облысындағы к%мір тапшылығы, ұлттық 
әл-ауқат қоры мен ұлттық компаниялардың бюд-
жетке берілетін дивиденттері туралы с%з болды. Ал 
Бас Прокурор Берік Асыловқа сауал жолдаған 
аманаттық депутаттар Ақмола облысы Егіндік%л 
ауданы тұрғындары жарты жылдан бері ауызсусыз 
отырғанын жеткізді. «Нұра топтық су құбыры» 
РМК-ға қарайтын бұл құрылым 90%-ға тозған. 
Сон дық тан ол арқылы жіберілген судың 80%-ы 
ысырап болып отыр. Ауданда 25 мамырдан бастап 
жергілікті техногендік сипаттағы т%тенше жағдай 
жарияланғанымен, Экология және табиғи ресурстар 
министрлігінің Су ресурстары комитетіне қарасты 
аталған РМК осы уақыт бойы мүлдем әрекет етпей 
отыр. 

Қалай болғанда да, кезекті сессияның алғашқы 
отырысы к%терген проблемалардан Үкіметтің белі 
қайысады деуге болады. Бірақ бұл басы ғана. 
Ендеше Мәжіліске тың күшпен келген депутат тар-
дың арынын жаңа тыныс боп қосылған министрлері 
бар Үкімет ілгерілете түсеріне сенім де жоқ емес... 
Жаңарған құрам жаңғырған маусым болғай!

Нұрлан ҚОСАЙ

Сонымен Мәжілісті� VIII ша�ырылым депутаттары демалыстан шы�ты. Десе де 
оларды� �ш ай жаз ��р жатпа�анын білеміз. Елі іші, халы� арасында�ы ж�мысы к"з 
алдымызда "тті. Олар тыны�ып емес, азаматтарды� айт�ан "тініш, арт�ан �мітінен �уат 
алып келді деуге болады. Ал жа�а Жолдау оларды� жігерін жани т�сті десек, арты� 
айт�анды� емес. Ендеше  жа�а маусымда�ы ал�аш�ы отырысты �ыс�аша шолып "телік.

– Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев Қазақстан халқына 
Жолдауында бүкіл әлемде бұрын-
соңды болмаған қаржылық-эко-
номикалық қиындықтармен бай-
ла ныстыра отырып, елдің эко-
номикалық дамуы бағыттарына 
басымдық берді. Осыған дейін 
қабылданған маңызды мемлекеттік 
бағдарламалар мен саяси құжат-
тардың жалғасы десек болады.

Президент ел мен қоғамды 
алаң датқан мәселелерді д%п басты. 

Атап %тетін болсақ, отандық 
%ндірісті дамыту, инфрақұрылым 
мәселелерін шешу, халықтың 
қарыз жүктемесін азайту, зиянды 
еңбек жағдайында жұмыс істейтін 
адамдарды әлеуметтік қолдау, Са-
лық және Бюджет кодекстерін 
қа былдау, сонымен қатар цифрлан-
дыру, ғылым мен технологияны 
дамыту бағыттарына тоқталды.

Шынында халық Мемлекет 
бас шысының жыл сайынғы Жол-
дауы нан уақыт тудырған шақыру-
ларға жауап беретін жаңашылдық 
күтетіні белгілі. 

Жолдауда Қасым-Жомарт 
Тоқаев еліміздің су ресурстары 
мәселесі бойынша шынайы 
к%ріністі айта келе, Қазақстанда Су 
ресурстары және ирригация ми-
нистрлігі құрылатын айтты. 
Сондай-ақ жаңа құрылым алдында 
қандай міндеттер тұрғанын атап 
кетті. 

Су шаруашылығы саласын 
реттеу мәселесі елімізде аса %зекті. 
Соның ішінде Қызылорда облысы 
үшін %те маңызды. "йткені Сыр 
%ңірінде халықпен кездесу бары-
сында басым б%лігі осы су мәселе-
сін к%тереді. 

Ал «К%лік-логистика саласын 
қарқынды дамыту – бұл стратегия-
лық міндет. Үш жыл ішінде оның 
ішкі жалпы %німдегі үлесі кемінде 
9 пайызға жетуге тиіс. Ол үшін 
саланы тиімді басқару %те маңызды. 
Сондықтан К%лік министрлігін 
қайта құрған ж%н. Бұл министрлік 
жол инфрақұрылымын салумен де 
айналысады», – деді Президент. 

Қазақстан жаңа халықаралық 
к%лік артерияларын құруды мақсат 
етіп қойды. Ол үшін к%ліктік-
логистикалық инфрақұрылым 
мәселелерін шешу керек. 

Сонымен қатар Президент 
%ткен Жолдауында біздің елде 
шикізаттық синдром бар деген 
болатын. Сол синдромды жеңу – 
%ндірісті күшейту. 2027 жылға дейін 
еуропалық стандартқа сәйкес 4 
мың шақырым жол салу туралы 
айтты. Жол жақсы болса, эко-
номика ның басты қозғаушы күші 
– қарым-қатынас жақсаратыны 
с%зсіз. 

Мемлекет басшысы аудан 
әкімдеріне жергілікті бюджетті 
басқару құқығын беру қажеттігіне 
тоқталды. Бұл, ең алдымен, сол 
жердегі мәселелерді жедел шешу 
үшін қажет екенін айтты.

Алдыңғы сессияда «Қызылорда 
–  Ақт%бе» бағытындағы автожол 
мәселесі және аудан әкімдерінің 
маңызды %кілеттіктерін сақтау 
бойынша нақты іс-шараларды қа-
былдау қажеттігі туралы депутаттық 
сауалдарымды жолдаған болатын-
мын. Мені сайлаған аймақтың 
сұраныстары бүгінгі Жолдауда 
к%рініс тауып жатыр. Бұл Жолдау 
%ңірлерде сайлаушылар тарапынан 
қозғалған проблемалармен үндес 
келіп жатыр.

Жолдауда Қасым-Жомарт 
Тоқаев орта кәсіпкерлікті дамыту 
мәселесіне де тоқталып, елімізде 
орта кәсіпкерлік саласының даму 
қарқыны баяу екенін атап %тті. 

Мемлекет басшысы үкіметке 
шағын бизнесті %зара бірігіп, ірі 
кәсіп иелері болуға ынталандыру 
үшін заңға %згерістер енгізуі 
керектігін тапсырды. Нарықта бел-
сенді жұмыс істеп жатқан табысты 
орта кәсіпорындар к%п емес. 
Сондықтан оларға нақты қолдау 
к%рсету керектігін айтты. Орта 
кәсіпорындардың әрқайсысына 
қатысты нақты жоспар әзірлеуді 
тапсырды.

Жалпы тоқсан ауыз с%здің 
тобықтай түйіні: бұл Жолдауды 
еліміздің әр азаматы үлкен сенім-
мен тыңдағанына сенімдімін. "йт-
кені Жолдау еліміздің ертеңі мен 
ұрпағымыздың болашағына деген 
баға жетпес бағдар деп санаймын.

Мархабат ЖАЙЫМБЕТОВ, 

Мәжіліс депутаты:

БОЛАШАҚТЫҢ 
БАҒДАРЫ АЙҚЫН

Пікір
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Соның бірі – отандық туризм. 
Осы бағытта  15 ірі жобаны дайын-
дау ды тапсырған Мемлекет басшысы 
алыс ты аңдап, болашақты болжап 
отыр. Себебі еліміздің табиғаты тама-
ша, тарихы терең. Туристік нысанға 
ай налдыруға әбден лайық орындары 
же терлік. Алыс-жақын шет мемле-
кет тердің кейбірі тек туризмнен түс-
кен қаржының есебінен бюджетін 
тү гелдеп отырғанын ескерсек, Қазақ-
стан ның да туризмді дамытуға мүм-
кін дігі мол.

Қаныш Сәтбаевтан бері жалғасып 
келе жатқан тау-кен ісі, геология ғы-
лы мының соңғы кезде тоқырап қал-
ға ны жасырын емес. Осыны ескерген 
Қ.Тоқаев жаңа қазба байлықтар кенін 
тауып, кеңейтуді тапсырды. Қойнауы 
қазынаға толы даламыз бен тауы -
мыздың сырын ұққанға, тілін біл -
генге берері ұшан-теңіз. Бұл ретте 
осы сала ғалымдарына артылар 
жауап  кершіліктің салмағы орасан. 
Жер астындағы қазба байлықтары-
мыз ды шикізат күйінде сатып, шет-
елден оның +ңделген түрін бірнеше 
есе қымбат бағаға сатып алудың 
тиім сіздігін уақыт к+рсетіп отыр. Ен-
деше +німді +ңдеу және +ндіру – ке-
зек күттірмейтін +зекті мәселе.

К+рші елдерде болып жатқан гео-
саяси жағдайлар, түрлі қақтығыс пен 
дау-дамай қазаққа етек-жеңін жиып, 
қым тану қажеттігін тағы бір еске сал-
ғандай. Елімізде болған орман +рті, 
су тасқыны сынды табиғи апаттар да 
ойландырмай тұрмайды. Қазақта 
«ауруын жасырған +леді» деген с+з бар. 
Бәрі жақсы, бәрі керемет деген нен 
ешкімнің маңдайы жарқырап, жұл-
дызы жанбасына отыз жылда к+з жетті. 
Ауыл шаруашылығын дамыту, отандық 
+німді +ндіру, оны қолдау – мемле-
кет тік деңгейде қадағаланып, жіті 
ба қылауда болатыны да к+ңілге қуа-
ныш сыйлады.  Ауылдағы қарапайым 
шаруаның жанайқайы биліктің 
мінберінен қозғалып, Президент на-
зарында болуы к+п жайды аңғартады. 
Біле  білсек, бұл  қарапайым шаруаның 

ған а мәселесінің к+терілуі емес, ауыл 
шаруашылығының дамуына кедергі 
кел тіріп отырған барлық келеңсіз дік-
ке қарсы үлкен күш деп білемін. Қа-
жет ті техникалардың жаңартылуы, 
со ған сай мамандардың сұранысқа ие 
болуы жұмыссыздықты да шешуге оң 
ық пал етері с+зсіз.

Цифрлы сауаттылықты арттыру, 
цифрлы Қазақстан, сандық техно ло-
гия туралы ұғымдар +ткен онжыл-
дық  тың еншісінде қалып, енді жа-
санды интеллект ұғымы белсенді 
қол данылуда. Тіпті, жасанды интел-
лект ті меңгерген адамның әлеуеті 
+зге лерге қарағанда әлдеқайда артық 
және қоғамға пайдалы болатыны да 
ашық айтылып, жазылып жүр. Пр е-
зи дент Жолдауындағы «Жасанды 
ин теллектінің мүмкіндіктерін толық 
пайдалансақ, білім экономикасына 
тың серпін береміз. Жетекші халық-
ара лық компаниялармен ынтымақ-
тастық орнату керек. Білікті мамандар 
даярлауымыз қажет. Кемінде үш 
бел  гілі жоғары оқу орны жасанды 
ин теллект саласына қажетті кадр 
даяр лаумен және зерттеулер жүргізу-
мен айналысуы керек» деген жолдар 
біздің ұжымға тың идеялар туғызды. 

Бұл тұрғыда арнайы жоба дайындауды 
бас тап кеттік.

Егеменді еліміздің іргесі бекем, 
ше карасы мығым болуы әркез қыра-
ғы  лықты ғана емес, қорғаныс тех ни-
ка ларының заманауи талапқа сай 
жаңарып, жабдықталуын да талап 
ете ді. Осы ретте Мемлекет бас шы сы-
ның қорғаныс техникаларын жаңар-
туға қатысты тапсырмасы айбынды 
ар миямызды қуатты күшке айнал ды-
рады деп санаймын. Қорғаныс мә се-
лесін +з деңгейінде заман талабына 
сай талқылайтын уақыт жетті. Бұл 
мә селеге үлкен мән беру керек, әйт-
пе се біз кешігеміз.

Газбен қамтамасыз ету жұмыс та-
ры ның  қарқынды жалғасуы халық-
тың әлеуметтік жағдайын одан әрі 
жақ сартып, тұрмысын оңалтады. 
Соң ғы жылдардағы к+мір тапшылы-
ғынан туындаған оның бағасының 
+суі халықтың қалтасына оңай түспей 
тұр. Сондықтан барлық елді мекенді 
газ бен қамтамасыз ету маңызды.

Қазақ әуел бастан суды ысырап 
ет пеген. Оны үнемдеп жұмсап, суға 
қа тысты түрлі ырым-тыйымды, адам 
сен гісіз аңыз-әңгімелерді шығарған. 
Мұның барлығы к+шпенді халықтың 
судың киесі бар деп ұғынуынан туған. 
Бүгінде Орталық Азия халықтарының 
ортақ мәселесіне айналып отырған су 
тапшылығы жыл +ткен сайын айқын 

аңғарыла бастады. Суды үнемдеп 
жұм сауға қатысты отбасы тәрбиесінен 
бас тап балабақша, мектеп қабыр ға-
сында тұрақты түрде айтылып, жұмыс 
жүргізілуі тиіс.  Президенттің суды 
шек тен тыс жұмсайтындар үшін ар-
найы тарифті енгізу туралы ұсынысын 
қолдаймын. 

Атом электр стансасын салуға қа-
тыс ты екіұдай пікір толастамай тұр. 
Осы ған қатысты Президенттің рефе-
рен дум +ткізу арқылы анықтауды 
ұсын ғаны оңтайлы шешім болды деп 
есеп теймін. Халықтың үнін еститін 
мем лекет АЭС салуға қатысты шеші-
мін халықтың таңдауы арқылы жа-
сай тын болады.

Екі жаңа министрліктің құрылып, 
бірнеше министрдің ауысуы да даму 
жо лындағы Қазақстан үшін саяси 
маңыз ға ие дұрыс шешім болды. Үш 
жыл – жаңаша даму үлгісіне к+шу 
мер зімі. Қас-қағым сәт. Олай болса, 
білек сыбанып нақты іске кірісейік!

Оңалбай АЯШЕВ,
ҰҒА академигі, педагогика 

ғылымдарының докторы,
Тәшенов университеті директорлар 

кеңесінің т$рағасы

ІСКЕРЛІКТІ 
ШЫҢДАЙТЫН 
ҮШ ЖЫЛ

Жата�ханаларды� жа�а о�у 
жы лына дайынды�ын тексеру 
ма� сатында «AMANAT» партиясы 
«Жас тар Рухы» жастар �анаты 
рес публика бойынша ЖОО және 
тех никалы�, кәсіптік білім беру 
ме кемелеріне �о�амды�  мони-
торинг ж!ргізіп жатыр.

«AMANAT» партиясының Мәжіліс 
жә не мәслихат депутаттары жастар ұйы-
мымен елордадағы Esil университеті мен 
Қазтұтынуодағының жоғары колледжінің 
жатақханаларына барды.

Esil университетінің студенттер үйі 3 
қа баттан тұрады, жоба бойынша 194 
орын ға есептелген. Студенттер жатақха-
на  да тұру үшін айына 20 мың теңге т+-
лей ді.

«Қазір студенттер үйінде тұруға 200-
ден астам +тінім келіп түсті. 26 тамызда 
жа   тақханада орын б+лу ж+ніндегі ко мис-
сияның отырысы +тті. Ал 28 тамызда 

сту денттер кіріп, жайғасты.  2022-2023 
оқу жылында 154 студент бол ған. Fр б+л-
ме нің аумағы 18 шаршы метр ді құрайды 
және 3 студенттен тұрады. 1-қабатта ұл-
дар, 2-қабатта қыздар орна ла сады. Ал 
3-қа батта жоғары курстың студ енттері 
жай ғасады», – деді ЖОО рек торы Аяп-
бер ген Таубаев.

Оның айтуынша, одан б+лек шетелдік 
ма гистранттар мен докторанттар отбасы-
мен тұра алатын б+лмелер де қарастырыл-
ған. Айына 30 мың теңге т+лейді.

Астана қаласы мәслихатының т+ра-
ға сы Ерлан Каналимов қазір елордадағы 
жатақханаларда 16 мыңға жуық орын 
тап шы дейді.

«Жаңа оқу жылы басталарда қашанда 
уни верситет және колледж студенттері 
жа тақханаларының жағдайы алаңдатады. 
Сон дықтан партия Т+рағасы Ерлан Қо-
ша новтың тапсырмасына сәйкес, 2 апта-
дан бері барлық жергілікті мәслихат 
пар тия филиалдарымен бірлесіп, оқу 

ме ке мелеріне мониторинг жүргізіп жа-
тыр. Астанада 16 ЖОО, 30-дан астам 
кол ледж бар. Барлығында 100 мыңнан 
ас там студент оқиды. Айта кетейік, қазір 
қа лада 15 800 орын жетіспейді. Тапшылық 
бар», – деді ол.

Депутат елорда әкімі Жеңіс Қасым-
бек тің тапсырмасы бойынша Жастар 
сая саты мәселелері басқармасының жо-
ба лық кеңсе құрылғанын атап +тті. Бұл 
ар қылы оқу орындары жеке инвестор-
лар ды тартып, жатақхана салуға жер 
алуды қолға алып отыр.

«Қазір 30 инвестордың арқасында 6 
ЖОО-ға жер б+лінді. Ол жерде салынатын 
жатақхана 12 мың орынның тапшылығын 
жаб ады. 1-1,5 жыл уақытта бітеді деп 
жос    парлануда. Жердің жобалау жос па-
ры на түзетулер енгізілген соң құрылысы 
бас талады. Ал қазір  қолда бар жатақха-
на лардың жағдайын, жарамдылығын, 
қолайлығын қарап жүрміз. Нәтижесінде, 
тал дау жүргізіп, қанша жатақханаға ж+н-
деу жұмысы, қосымша жабдықтар кере-
гін білім мекемесінің басшылығына жі-
бе реміз», – деді Е.Каналимов.

Қазтұтынуодағының жоғары кол лед-
жі нің жатақханасы 5 қабатты ғимараттың 
т+р тінші және бесінші қабатында орна-
ласқан. Астана қаласы «Жастар Рухы» 
жас тар қанатының елордалық филиа-
лының т+рағасы Арсланбек Мағзұм атал-
мыш студенттер үйінде бірқатар олқылық 
кездескенін айтты.

«Барлық жатақхананың жағдайы 
к+ңіл ден шығады деп айта алмаймыз. 
Кем шіліктер болса, біз оларға ескертеміз. 
Бір аптаның ішінде кемшіліктерді түзеуі 
тиіс. Бұл колледждің басшылығымен де 
әң гімелестік. Ескертулермен жұмыс іс-
теп, жоюуға уәде берді», – деді ол.

СТУДЕНТТІК  ЖАТАҚХАНАЛАРҒА 
МОНИТОРИНГ ЖҮРГІЗІЛДІ

ЕСЕЛІ ЕҢБЕКТІҢ ЕСЕБІ
«AMANAT» партиясы #ызылор да 

об лысты� филиалы кезекті есеп бе-
ру-сайлау конференция сын &т кізіп, 
2021-2022 жыл дар да �ы ж' мыс ба-
рысын �оры тын ды лады. Ал�алы 
жиын �а «AMANAT» пар тия сы ны� 
Хат шысы Ержан Жыл�ыбаев, Пар-
ла мент Мәжілісіндегі фрак ция м!-
шесі Мархабат Жайымбетов, партия  
фи лиалыны� Саяси ке�е сі мен Сая-
си ке�ес бюросы м!шелері және 
ау ма�ты� партия фи  лиалдарынан 
сайлан�ан 249 делегат �атысты. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ

Конференцияда облыстық партия 
фи лиа лының т+рағасы Наурызбай Бай-
қада мов биылғы атқарылған жұмыстарды 
кеңі нен жеткізді. Қазір «AMANAT» пар-
тия сының Қызылорда облысында 1 ай-
мақ тық, 9 аумақтық филиалы, 241 бас-
тауыш  ұйымы, 45 мыңға жуық мүшесі 
және мыңдаған жақтасы бар. Биылғы 
есеп беру-сайлау кезеңінде +ңірден 78 
немесе 47,9 пайыз бастауыш партия ұйы-
мының жетекшілері жаңадан сайланды.  
Соңғы сай лау қорытындысымен барлық  
мәсли хат тағы орынның 79,6 пайызын  
иеленуде. Жал пы, есепті мерзімде 
партияның  1 об лыс тық, 1 қалалық және 
7 аудандық  сай    лауалды бағдарламасы 
бойынша жо с парланған 1 499 іс-шара-
ның 97 пайызы орындалған. 

«Негізінен, +ңірде бағдарлама ая сын-
да  балабақшалар желісінің +суі нәтиже-
сінде 2-6 жастағы балалардың мектепке 
дейінгі тәрбие мен оқытумен қамтылуы 
88,8 пайыз ға артса, 3-6 жастағы балалар-
дың қамтылуы 100 пайызға жеткен. Сон-
дай-ақ тұрғындарының к+гілдір отын ды 
пайдалану деңгейі 70 пайызды құрайды. 
Оның ішінде қалалық тұрғындар 100, 
ауыл тұрғындары 50 пайыз газ тұтынады. 
Жыл соңына дейін бұл к+рсеткіш 75 
пайыз ға артады деп күтілуде. Жол мәсе-
лесінде де жүйелі жұмыстар жүргізілуде. 
Бұл тұрғыда +ңірдегі нормативтік жағ-
дай  дағы жергілікті маңызы бар жолдар-
дың үлесі  82 пайызға тең.  Жыл соңына 
дейін бұл к+рсеткіш 87,5 пайызға артады 
деп күтілуде. Облыс тұрғындарының ор-
талықтандырылған ауызсумен қамтылу 
деңгейі 98,1 пайызды құрайды. 2025 
жылы бұл к+рсеткішті 100 пайызға 
жеткізетін боламыз. Негізінен, халықтың 
әртүрлі тобымен жұмыс істеуде бұрыннан 
жүзеге асырылып келе жатқан партиялық 
жобалармен қатар жаңа жобалардың іске 
қосылуы да қоғамдағы түрлі +зекті мә се-
лені шешуге септігін тигізіп отыр», – 
дей ді партияның облыстық филиалының 
т+рағасы Наурызбай Байқадамов.

Есепті мерзімде партияның қоғамдық 
қабыл дау б+лмелеріне тұрғындардан 
8 005 +ті ніш түскен. Нәтижесінде, олар-
дың 64,2 пайызы оңтайлы шешімін тап-
қан. Соның ішінде 3 мыңға жуық +тініш-
ке заң тұр ғысынан тиісті түсіндірмелер 
мен құқық тық кеңестер беріліп, 35 ауыл-

да мо бильді қабылдаулар +ткен. Мо-
бильді қа былдауда к+терілген 579 мә се-
ленің 43,3 пайызы шешіліпті. Сол сияқты 
биыл   ға жоспарланған 16 қабылдаудың  
8-і +тіп, оларда 96 тұрғынның 29 сұрағы 
қана ғаттандырылған.

Сонымен қатар «Ауыл аманаты» жо-
басы бойынша облысқа биыл 3 млрд 
тең ге б+лініп, 600 микрокредит беру жә-
не 636 жаңа жұмыс орнын ашу жос пар-
ланған. Бүгінгі күнге 199 млн теңгені 
құрайтын 30 жобаға несие берілген. 
Сонымен қатар «Жер аманаты» жобасы 
бойынша к+лемі 157,1 мың гектар бо-
латын 256 жер учаскелері мемлекет мен-
шігіне қайтарылған. Биыл 200 мың гек-
тар жерді қайтару жоспарланып, меже 69  
пайыз  ға орындалып отыр. Ал «Кедергісіз 
келе  шек» партиялық жобасы аясында 
742 әлеу меттік нысанның мүмкіндігі 
шек  теулі азаматтар үшін бейімделуіне 
мо ни торинг жасалып, нәтижесінде 314 
ны  санға қайта қалпына келтіру жұ мыс-
тары жүр гізілген. Жиында Парламент 
Мә жі лі сінің депутаты, «AMANAT» пар-
тия сы фракциясының мүшесі Мархабат 
Жайым бетов партияның облыстық фи-
лиа лы Саяси кеңесінің есепті кезеңде 
ат қарған жұмыстарына оң бағасын берді. 

«Мен есепте айтылған жұмыстарды 
ке ше ғана ауыл-аймақтарды аралап, к+з-

бен к+рдім. Халықпен тікелей тілдесіп, 
жағдаймен таныстым. Онда к+терілген 
мәселелер партияның алға қойған мін-
дет  терінде к+рініс тапқан. Енді сайлауал-
ды уәделердің уақытылы және сапалы 
орындалуына Мәжілістен бастап барлық 
деңгейдегі мәслихаттардағы фракция 
мүшелері, партия филиалдары мен бас-
тауыш ұйымдары бір кісідей күш салуы-
мыз қажет», – деді депутат. 

Oз кезегінде қалалық мәслихаттағы 
депутаттық фракцияның жетекшісі Тал-
ғат Мақашов, партияның Жалағаш 
аудан дық филиалына қарасты «Қаракет-
кен» бастауыш партия ұйымының т+-
райы мы Мирамкүл Жүсіпова мен Қазалы 
аудандық «Жастар Рухы» жастар қанаты-
ның т+рағасы Нұрбек Ақпанбетовтер  
ұсыныс-пікірлерін білдірді.

 «AMANAT» партиясының Хатшысы 
Ер жан Жылқыбаев  тұрғындардың әлеу-
меттік-экономикалық әл-ауқатын жақ-
сарту мен партия жұмысын күшейту 
бағы тындағы алдағы мақсат-міндеттерді 
атап +тті. Конференция барысында  пар-
тияның облыстық филиалы Саяси кеңе-
сінің және бақылау-тексеру комис сия-
сының жаңа құрамы сайланып, алдағы 
жұмыстар пысықталды.

Қызылорда облысы

Ел Президенті #асым-Жомарт Кемел'лыны� «8ділетті #а-
за�станны� экономикалы� ба�дары» атты Жолдауы – к&пті� 
к&кейінде ж!рген к&птеген сауал�а жауап берген саяси және 
әлеуметтік ма�ызы бар стратегиялы� �'нды жоспар. Олай 
деуімізге негіз де жо� емес. Жолдауды та�ы бір �арап, �ай та-
лап о�ы�анда т!йгенім, елімізді� жа�ару мен жа��ыру жо лын-
да е�сесін тік 'стап, �ар�ынды адымдап іс-әрекет жасау�а 
толы� м!мкіншілігі бар деуге болады. Мемлекетімізде кенже-
леп �ал�ан кейбір салаларды т!рлендіріп, жетілдіруге ба�ыт-
тал�ан Жолдауда айтыл�ан Президент тапсырмасы сана�а 
сіл кініс сыйлады.
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Сырды� басты да�ылы – 
к�рішті� ба�асы к�н �ткен 
сайын аспандап барады. 
Жергілікті ж�ртшылы� а� 
маржанны� отанында оты-
рып, басты да�ылды� не-
гізсіз к�терілуіні� себе бін 
т�сінбей дал болып ж�р.

Статистикалық мәліметтерге 
сүйенсек, еліміздегі күріш �німі-
нің к�п үлесі Қызылорда облы сы-
на тиесілі. Яғни, Сыр �ңірінде бұл 
дақылдың үлесі 90,4 пайызды құ-
райды деген ақпар бар. Де рек ке 
сәйкес, 2022 жылы республика 
бойынша 213,4 мың тонна күріш 
�ндірілген. Бұл 2021 жылмен са-
лыстырғанда 1,8 пайыз артық �нім 
�ндірілгенін к�рсетеді. Осы ретте 
ағартылған күріш экспорты 
11,8 пайыз ға артып, 32 тоннаға 
жет кен. Керісінше, ішкі нарық-
т а ғ ы  с а т ы л ы м  б і р  ж ы л д а 
32,8 пайыз     ға түсіп, 31,3 мың тон-
на ға дейін қыс қарыпты. Бұл тұр-
ғыда күріш тің басым б�лігі ТМД 
елдеріне ж� нел тілетінін де айта 
кеткен абзал. 

Негізінен, елімізде күріш баға-
сының күрт к�терілуі был тырдан 
бастап қатты сезіле бас тады. Ту-
расын айтсақ, 2022 жыл дың та-
мыз-қыркүйек ай ларында 280-
300 теңгеге  бағаланған Сыр 
са        лы сы желтоқ сан айына таяу 
400 тең геге бір-ақ секірді. Яғни, 
жыл аяғы жақындағанда күріш 

бағасы 31 пайыз ға к�терілді. Бі рақ 
баға мұ нымен шектелмеді. 

Биыл да күріш бағасына тоқ-
там жасалмай тұрғаны байқа лады. 
Нақты уақытта Қызылорда қала-
сының �зіндегі сауда орын да рын-
да сыр салысының бағасы 560-
600 теңгеге бағаланып тұр. 

«Бір жылдары Филиппинде 
бүкіләлемдік күріш симпо зиу-
мына қатыстым. Сол кезде Аме-
ри ка ның бір ғалымы «алдағы 
жыл дары кү рішке деген сұраныс 

к�  бейіп, сәй кесінше баға да ша-
рықтайды» деген еді. Бұл әлемде 
адам саны ның �сіп, күрішке де-
ген сұра ныс тың жыл �ткен сайын 
арта  тынын меңзесе керек. Айтса 
айт  қан дай, бүгінде күріш бағасы 
бүкіл әлемде к�теріліп жатыр. 
Негізі,  халыққа жағдай жасап 
кү  рішті т�мен баға да ұс тасақ, 
к�р  ші мем лекеттерге та сымалдау 
фактілері к�беюі мүм кін. Соған 
орай қазір арнайы меморандум 
аясында белгілі бір м�лшерде 

дүкендерге арзан кү ріш берілуде. 
Жалпы, сыр саласы сапасы мен 
дәмділігі жағынан �зге елдерден 
жет кізі летін кү ріш  терден к�ш іл-
гері екенін мойын дауымыз ке-
рек. Алайда күрішті саудаға шы-
ғармас бұрын ақтау мен қаптау 
жұ мыс тары да артық шығынға 
алып ке летіні жасырын емес. Со-
ған қа рамастан мей лінше ба ғаны 
к�термеуге күш сала мыз», – дей-
ді �ңірдегі іргелі шаруа  шылық-
тың бірі «Абай-Дәулет» ЖШС 

дирек торының орынбасары Ма-
рат Сәрсенбаев.

Жалпы, Қызылорда облыстық 
Ауыл шаруашылығы және жер қа-
тынастары басқармасының мә лі-
метіне сәйкес, биыл �ңірде бар-
лығы 193,4 мың гектарға ауыл 
шаруа шылығы дақылдары егіл ген. 
Бұл тұрғыда облыс әкі мінің қол-
дауымен егістікті тұрақты су ғаруға 
б�лінген 3,8 млрд текше метр су 
пайдалану лимитіне сәй кес биыл-
ғы егістік к�лемі былтырмен са -
лыстырғанда 4,8 мың гектарға 
арт қан. Оның ішінде аймақтың 
негізгі дақылы – кү ріштің к�лемі 
89 мың гектарды құрайды. Нәти-
жесінде, биылғы науқанда да қам-
баны алтын дәнге толтыруға үміт 
басым. Алай да �зімізде �нді рі летін 
�нім нің бағасын тұрақ тандыру 
бағы тында атқа рылған жұмыс-
тар әлі де оң нәтижесін бермей 
ке леді. 

Ал бағаны бақылайтын жауап   -
ты орындар тарапынан сауда 
орындарында күріш баға сының 
негізсіз қымбаттау фактісі тіркел-
мегенін алға тартып отыр.

«Біздің функциямызға сәй кес, 
күріштің зауыттағы бағасы нан 
сауда орындарындағы баға к�р-
сеткіші 15 пайыздан аспауы тиіс. 
Тұрғындар тарапынан баға ның 
негізсіз  к�терілуі  мен талап 
бойын  ша бекітілген нор ма дан 
асып кету фактілері ая сында арыз-
шағым түссе ғана сау  да орындарын 
тексеруге құ қылы мыз. Жайдан-
жай тексе ріс жүр гізу құзырымызға 
кір мейді. Соң ғы рет тұрғындар 
шағы мы не    гі зінде қаладағы «Маг-
нум» сауда орнына тексеріс жүр-
гізіп, бұл жерде күріштің 560 тең-
геден сатылып жатқанын білдік. 
Тек  серіс нәтижесінде, сауда ор ны-
ның келісімшартымен танысып, 

күрішті зауыттан 535 теңгеден 
сатып алып отырғанын анық та-
дық. Бұл тұрғыда баға үстемесі 
4,6 пайызды құрап, қандай да бір 
заңбұзушылық фактілері анық-
талмады. Жалпы, зауыт тарда кү-
ріш бағасы 500 тең геден саты лып 
жатқаны айты лады. Сон дық тан да 
жеке леген сауда орын дарында ба-
ғаның қым баттауы сипат алуда. Ал 
бағаны тұ рақ тандыру жұмыс та-
рымен  негі зінен «Байқоңыр» 
әлеу меттік-кәсіп керлік корпо ра-
циясы ай     на   лы сады», – деп түсін-
дірді бұл жайын да Сауда және тұ-
ты нушы лардың құқықтарын 
қор      ғау депар та ментінің басшысы 
Ерқа сым Сүлейменов.

Қазір күріш дақылына келген 
қымбатшылық халықтың қалта-
сын қағып тұр. Осыдан бір жыл 
бұрын күріштің ба ға сын т�мендету 
бағытында жұ мыс жүргізіп жатқа-
нын айтқан «Бай қоңыр» BКК-нің 
әлеуеті әзірге халықтың талабын 
орын дауға жетпей тұрған сыңай-
лы. 

ТАҚЫРЫПҚА ТҰЗДЫҚ: 
Аталмыш корпорацияға қа-

расты қаладағы халықты арзан 
бағада азық-түлік �німдерімен 
қам та масыз ететін бір неше әлеу-
меттік дүкенді де  араладық. Бірақ 
дүкен с�ресінде күріш жоқ болып 
шықты. Ал оның себебін азық-
түлік қо рын да күріштің таусыл-
ғанымен түсіндіріп отыр. Соның 
салдары нан қара ха лықтың �зі-
мізде �сі рілетін �німді сауда дү-
кен дерінен қымбат бағада сатып 
алудан бас қа амалы қалмай тұр-
ғаны бай қалады. Бұл мәселеге 
әлеу меттік-кәсіпкерлік корпо ра-
циясы үн қосар деп үміт те неміз.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

КҮРІШ БАҒАСЫ 
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СУ ЖАҢА МИНИСТРЛІК СУ ЖАҢА МИНИСТРЛІК 
СУ МӘСЕЛЕСІН ШЕШЕ МЕ?СУ МӘСЕЛЕСІН ШЕШЕ МЕ?

Президент Жолдауында шаруа-
лар мен �неркәсіп �кілдеріне суға 
қатысты сапалы сараптамалар мен 
болжамдар керек екенін, бұл тал-
даулар әр жылы және орта мер зімді 
кезеңде судың м�лшері қан дай бо-
латынын да қамтуы қажет екенін 
жеткізген болатын. Соны мен қатар 
суды үнемдейтін техно логия �те 
баяу енгізіліп жатқа нына, суды 
шақтап пайдалану мәдениеті де жоқ 
екеніне тоқталған Мемлекет бас-
шысы еліміздің кейбір �ңірле рінде 
суды ең к�п жұмсайтын ауыл шаруа-
 шылығы саласында оның 40 пайызы 
босқа ысырап болып жат қанын, ал 
су шаруашылығы ны сандарының 
60 пайызы тозып тұр ғанын атап �тті. 
Осы мәселе лерді шешу жолында 
2027 жылға қарай қосымша 2 текше 
шақырым суға қол жеткізу керек 
екенін де баса айтқан болатын. 
«Министр ліктің аясында Ұлттық 
гидрогео логия қызметі қайта жұмыс 
істейтін бо лады. Сондай-ақ еліміздің 
су шаруа    шы лығын басқару жүйесіне 
түгел ре форма жасалады. «Қаз су-
шар», «Нұ ра топтық су құбыры» 
және бас қа да негізгі компанияларда 
�з геріс болады», – деді Мемлекет 
бас  шысы.

Осы Жолдауда жа рия ланған су 
реформасы, берілген тапсыр-
маларының орындалуы туралы 
Үкімет отырысында Эко логия және 
табиғи ресурстар вице-министрі 
Ғалидолла Азидуллин баяндама 
жасады. Айтуынша, ве домство су 
шаруашылығы проб лемаларын 
шешу ж�ніндегі жұ мысты жал ғас-
тыратын болады. 

«Қазақстандағы орташа к�п-
жылдық �зен ресурстары жылына 

102,3 текше шақырымды құрай-
ды, оның 54,5 текше шақырымы /
жыл – жергілікті ағын, ал 47,8 тек-
ше ша қырымы/жыл Орталық Азия 
мем лекеттерінен, Ресей Фе дера-
ция сынан және Қытай Халық 
Респуб ликасынан келеді. Осыған 
бай ланысты транс шекаралық 
ынты мақтастық ж� ніндегі жұмыс 
кү шейтілетін болады. Президенттің 
15 қолданыстағы және жаңа 20 су 
қоймасын салу, кемінде 3 500 ша-
қы     рым каналды жаңғырту және 
цифрландыру туралы тапсырмасын 
орындау мақсатында «Жасыл Қа-
зақ стан» ұлттық жобасы шеңбе-
рінде 2025 жылға дейін 16 жаңа су 
қой масы қайта жаңартылып, 9 жаңа 
су қоймасы салынады, 212 суа ру 
каналы ж�нделіп, цифр ланд ы-
рылады. Осы бағыттар бойын  ша 
одан әрі жұмыс су ресурс тарын 
басқару жүйесін дамыту тұжырым-
дамасы шеңбе рінде жал ғасты-
рылатын болады», – деді вице- 
министр �з с�зінде.

«Мемлекет басшысы �з Жол-
дауында жылына 150 мың гектарға 
дейін озық су үнемдеу техноло-
гияларын енгізу қажеттігін атап 
�тті. Су үнемдеу технологиялары 
қолданылатын аумақты 2023 жылы 
300 мың гектарға, 2025 жылы 
450 мың гектарға, 2030 жылға қарай 
750 мың гектарға жеткізу жос-
парланған. Тиісінше, агро�нер-
кәсіптік кешен ді дамыту ж�ніндегі 
бағдарламалық құжаттың қол-
даныс тағы жоспарларын қайта 
қарау қажет болады. Су кодексінің 
жобасында «ауызсумен жабдықтау 
туралы», «суару және дренаж 
туралы» және «б�геттердің қауіп-
сіздігі туралы» б�лімдерді қосу 
арқылы коммуналдық-тұрмыстық 
сумен жабдықтауда және Суармалы 

егіншілікте суды пайдалану ж�нін-
дегі нормаларды күшейту жос-
парлануда. Бұл ретте б�геттердің 
қауіпсіздігін бақылауды �нер-
кәсіптік қауіпсіздік органына жүк-
теу ұсынылады», – деп атап �тті 
вице-министр. Сондай-ақ вице-
министр «Қазсушар» РМК және 
«Нұра топтық су құбыры» транс-
формациясы оларды Qazsu АҚ-ға 
айналдыру жолымен жүргізілетінін 
хабарлады.

«Кәсіпорындарға экологиялық 
аудит жүргізу б�лігінде 5 жылда бір 
рет қолданыстағы заңнамаға �зге-
рістер енгізу қажет. К�міртекті 
бей  тараптыққа қол жеткізу ж�нін-
дегі мақсаттарды қамтамасыз ету 
үшін жыл сайынғы СО2 шығарын-
дыларын 2,5 пайызға дейін қыс-
қарту м�лшерлемесімен парниктік 
газдар шығарын дыларының сауда 
жүйесі жетілдірілетін болады, бұл 
жүйені шығарындылар саудасының 
еуропалық жүйесімен жақын дас-
тыру жоспарлануда. Осы ба ғыттағы 
жұмыс �те маңызды және декар-
бонизация мақсаттарына қол жет-
кізуге ықпал етеді», – деп қоры-
тындылады Ғалидолла Азидул лин.

Жаңа министрлік су тап шы-
лығы мәселелері, еліміздегі ес кір-
ген немесе жұмыс істемей тұр ған су 
қоймаларын қалпына кел тіру, суды 
тиімді пайдалану мәсе ле лерімен 
тікелей айналысады деп күтілуде. 
Нақты бір бағытта жұмыс істесе, 
аграрлық сектордың, ауыл шаруа-
шылығының, �ндірістік саланы 
дамуына әсері зор екені де айтылып 
келеді. 

Су министрлігінің құрылуын 
қолдағандардың, құрылғанын естіп 
қуанғандардың қарасы к�п. Бірақ 
ведомство т�ңірегіне сала маман-
дары жиналса деген тілектерін жа  -

сырмайды. Соның бірі – Аралды 
құтқару қорының Атқарушы дирек-
циясының бас маманы Bмір хан 
Кеншімов. Ол алдымен сонау 
кездегі Су министрлігінің тари-
хынан бастады. 

«Совет кезінде Су шаруа шы-
лығы және мелиорация ми нистр лігі 
болды. Ол дегеніңіз – суды �зеннен 
алып егістікте пай далануға дейінгі 
міндетті бір орган басқарды деген 
с�з. Кейін Кеңес Одағы ыдыра-
ғаннан кейін бұл орган Су ресурс-
тары Мем лекеттік комитеті болып 
қайта құрылды да, тек суды алып 
шаруашылықтарға жеткізіп беруге 
ғана міндетті болды. Бірақ мұның 
ғұмыры да ұзақ болмады. 1995 жы-
лы суға құзырлы орган жай ғана 
комитет болып қалды да, бі ресе 
Ауыл шаруа шылығы, біресе Эко-
логия министр  ліктеріне бағы нып 
отырды. Су саласы �з отауы болма-
ғаннан кейін құлды рады, жетім 
баланың күйін кешті», – дейді ол. 
Сондай-ақ оның с�зінше, министр-
ліктерден комитетке кура тор болып 
талай вице-министр жұмыс істеген. 
Бірақ барлығы дерлік су маманы 
болмағандықтан комитеттің мүд-
делерін не министр дің алдында не 
Үкіметтің алдында қорғай алмаған. 
Осылайша, су шаруа шылығы құл-
дыраған үстіне құлдырай берген. 

«Құрғақшылық, міне, бесінші 
жылға созылып келеді. Биыл ерек-
ше құрғақ жыл болды. К�ктемгі 
үміт ақталмады. Bсіресе, Шу мен 
Талас бойынша. Егер су саласына 
дұрыс к�ңіл б�лгенде, судың �з 
отауы болғанда, мамандарды уақы-
тылы сапалы дайындағанда, тап 
осы жағдай болмас еді. «Министр-
лік керек» деп сан мәрте айтылды. 
Тыңдайтын құлақ болмады. Прези-
дентке жазылған талай хат оның 

аппа ратынан Президентке жетпей 
кай тып жатты. Bрине, ештен кеш 
жақ сы. Мамандардың айтуы, 
шаруа  лардың зары биыл Прези-
денттің құлағына жетті. Міне, к�п-
тен күткен күн де келді. Осы күн  ді 
қанша күттік», – дейді Bмір хан 
Қадірбекұлы. 

Бас маман ендігі үміт министр 
болып нағыз маман тағайындалса, 
бармақ басты, к�з қысты болмаса 
екен дейді. Ал Президент жа нын-
дағы Мемлекеттік басқару ака де-
миясы Дипломатия инсти туты ның 
ассистенті Бауыржан Баг лай Су 
министрлігінің құрылу маңызы на 
тоқталды.

«Bлемдік тәжірибеде water gov-
ernance ұғымы мемлекет тарапынан 
су ресурсын жүйелі басқару мен 
тиімді падалануды к�здейді. Қазақ-
станға Орталық Азиядағы су ре-
сурс тарының 18 пайыздан аста мы 
ғана тиесілі екені мәлім, сәйке-
сінше еліміздегі су қорының 
40 пайыз  ға жуығы к�рші мемлекет-
терден келеді. Жаңадан құрылған 
Су ресурстары және ирригация 
министрлігі еліміздегі су саясатын 
ілгерілететін, су инфрақұрылымын 
жетілдіру бойынша ұсыныстар 
беріп, оның орындалуына жауапты 
болуы қажет. Сонымен қатар �з 
құзыреттілігі шеңберінде транс-
шекаралық су ресурстары бойынша 
келісс�здер мен талқылауларда 
мем лекеттік мүддені қорғауда ба-
сым дыққа ие болмақ. Сонымен 
бірге салалық ведомства ретінде су 
мәселелері бойынша халықаралық 
және �ңірлік ұйымдар мен �зге де 
мүдделі тараптармен байланысты 
жаңа деңгейге к�теруге, сол арқы лы 
елімізге суды тиімді пайдалану 
бойынша жаңа технологиялар ен-
гізуге мүмкіндік тумақ. 

Орталық Азия �ңірінің ауыл 
шаруашылығының 75 пайызы 
суармалы екенін әрі еліміздің т�-
мен гі ағыста орналасуы су ресур сы 
бойынша к�рші елдермен тиімді әрі 
жүйелі байланыс орнату, достық 
пен серіктестікке негізделген «су 
дипломатиясын» жүргізуді қажет 
етеді. Осы ретте аталмыш ведомство 
�зге де мүдделі мемлекеттік орган-
дармен бірлесіп әрекет етуі тиіс», – 
дейді ол. 

ТҮЙІН: 
Bлемде 3 млрд-қа жуық халық 

�зеннің бойына қоныс тепкен, 
оның тең жартысы трансшекаралық 
саналады-мыс. Біздің еліміздегі су 
ре сурсының жартысы к�рші �зен-
дерден, яғни Ресей, Қырғыз, Тә жік, 
Қытай, Lзбекстан мемле кет терінен 
келеді. Біз шектесетін т�рт мемле-
кеттен трансшекаралық Шу, Ертіс, 
Еділ, Жайық, Сырдария, Іле, тағы 
басқа еліміздегі ірі су бассейн дері 
бастау алады. Оған қоса, же ріміздің 
60-70 пайызы ш�л және ш�лейт 
далалардан тұрады. Бірақ Мемлекет 
және қоғам қай раткері, Қазақ-
станның Еңбек сіңірген гид ро-
технигі Нариман Қып шақ баевтың 
журналистерге берген сұхбатында 
ш�л-ш�лейтті аймақ тардың астын-
да да су бар екенін, Кеңес Одағы 
кезінде 100 мың нысаннан су анық-
тағанын айтқан болатын. Lкінішке 
қарай, тәуел сіздік алғаннан кейінгі 
30 жылда бәрі де құртылған. Бұдан 
б�лек, гидрология саласында ма-
мандар да тапшы болып отыр. Енді 
жаңадан құрылған министрлік 
осын дай мәселелерді жүйелеп, ше-
ші мін шеш се деген тілек қана бар. 
Ал суды үнемдеп пай далану мәсе-
лесі үшін тек министр лік емес, 
қоғам болып атсалысқа ны мыз ж�н 
болар. 

КҮМІЛЖІТІП ТҰР

Жер шарыны� 75 пайызын су алып жатса да әлемде 
су тапшылы�ы мәселесі бар. Су ресурсы – �зекті мәселе-
лер ді� бірі. Жыл сайын б�л проблема о�  тын-о�тын к�-
теріліп, сала мамандары дабыл �а�ып жатады. !�р-
�а�шылы� «жа�адан алса», инфра ��рылым дарды� ескілігі 
«етектен тартады». Трансшекаралы� су к�з деріне тәуелді 
мемлекет екеніміз та�ы бар. Демо графиялы� �сім жыл 
сайын артып келеді. Мамандар 2040 жылдар�а �арай 
!аза�станда�ы су тапшылы�ы 12-15 млрд текше метрге 
жетуі м�мкін екенін айтады. Осын дай �ордалан�ан мә-
селелер су саласына айры�ша к��іл б�луді �ажет етіп 
келеді. К�ні кеше Мемлекет басшысы !асым-Жомарт 
То�аев Парламент пала таларыны� бір лескен оты-
рысында�ы !аза�стан хал�ына Жол дауын да су мә-
селесіне ерекше назар аударып, Су ре сурс тары және 
ирригация министрлігі ��рылатыны туралы айт�ан бо-
латын. Ендеше «су жа�а» министрлікті� алдында �ан дай 
міндеттер т�р? Еліміздегі су тапшылы�ы жуы� арада ше-
шіле ме? Осы с�ра�тар т��ірегінде жауап іздеп к�р дік.
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Қоянды ауылына к�шіп келгендер дің 
бірі – Данара Кабдылшарипова. Астанада 
пәтер жалдап, тапқан табысының к�бін 
пәтерге т�леп жүріп, 4-5 жылын �ткізіп 
алған ол жинап-терген дүниесінің ба сын 
біріктіріп, қала маңындағы ауыл дардың 
бірінен �здеріне қолайлы жер те лімін 
алып, үй салу керек деп шешеді. Сонымен 
не керек, елорда іргесіндегі Қоянды ауы-
лының бір шетінен 10 сотық жер телімін 
алып үй сала бастайды. 

«Балалы-шағалы болған соң, басына 
тартсақ, аяғына жетпейді. Ел қатарлы 
тіршілік жасаудың қамымен жүріп, шағын 
етіп үй тұрғыздық та, сол жылы ішіне кіріп 
алдық. Біз 2014 жылы ауылға к�шіп келген 
уақытта балаларды мектепке апарып-
әкелу мен жұмысқа қатынаудың �зі мұң 
болды мұнда. К�ше ойлы-шұңқыр, кеш 
болса тас қараңғы. Бала емес, үлкен 
адамның �зіне қауіпті еді. Себебі ауылда 
қаңғыбас иттер қаптап жүретін. Бұл 
мәселе қазір де бар. Бірнеше адамды талап 
та тастаған жағдайлар тіркелген. Міне, 
осыны к�ріп отырып, қол қусырып қарап 
тұра алмадым. Ауылда белсенділер тобын 
құрып, тұрғындар болып, әкімдікке талап-
арыз жаздық. Барлығы осыдан басталды. 
Кейін келе мемлекеттік сатып алу пор -
талының ашық дерекк�з екенін білдік. 
Мұнда ауылға су тартып, жол да салуға 
болатынын түсіндік. С�йтіп, мерді гер-

лермен кездесе бастадық. Бұған дейін 
тұрғындар әкімдіктің «түк жоқ» дегеніне 
сеніп, �з күшімен жолға қиыршық тас 
т�сетіп жатты. Ауыл қоғамдастығының 
күшті талабының арқасында қазір жол да, 
жарық та, газ да, су да тартылып жа тыр. 
Егер жергілікті қоғамдастық мүшелері бел 
шеше кіріспесек, мына Қоянды қыста 
қардан, к�ктем мен күзде батпақтан к�з 
ашпай, ел судан тарығып отыра бергендей 
екен», – дейді Данара. 

Қазір алты баласының т�ртеуін мек-
тепке жіберіп, екі бүлдіршінімен үйде 
отырған Данара – ауыл бел сен ділерінің 
к�шбасшысы. Қоғам дастыққа ілескен соң 
Қоянды ауылында жасалып жатқан игі 
істердің басы-қасында жүр. Қазіргі са-
лынып жатқан жолдың да, жүргізіліп 
жатқан газ құбы рының да, тартылып 
жатқан жарықтың да қасынан осы қоғам-
дастық мүшелері табыла кетеді. Талай рет 
ауыл қамы үшін Ақмола облысы әкімдігі 
мен министр ліктердің есігін қаққан. 
Нәти жесі сол, біршама шаруаның бойына 
қан жүгірген.

Дегенмен ауылдың шешілмеген 
шаруа сы әлі бар. Ауылды қоқыс басып 
жатқаны туралы талай рет айтылды. 
Ауызсу мәселесі толық шешілмеген. Жа-
рық пен к�ше шамдары сол күйі қор-
даланған мәселе күйі тұр. Кезінде әкім-
діктің қадағалауынсыз қалай болса солай 
таратылған жер телімдерінің к�бінде 
құжат жоқ. Ал заң бойынша құжатсыз үйге 
не газ, не су тартыл май тыны белгілі. 

Қала маңындағы тұрғын алап та рының 
мәселесін шешу туралы Пре зидент Үкі-
меттен бастап салалық құры лымдарға 
дейін біршама тапсырма беріліп келеді. 
Қалаға жақын ауыл дардың пробле ма-
ларының дені – әлеуметтік мәселелер. 
Олардың қата рында жоғарыда аталған 
жол, су, жарық, медицина және білім беру 
мекемелері және тағы басқалары бар.

Жер кодексінің 50-бабына сәйкес, 
Қа зақстанның әрбір азаматы жеке тұрғын 
үй құрылысы үшін жер учаскесін (10 со-
тық жер) тегін алуға құқылы деп к�р-
сетілген. Ауыл шаруашылығы министр-
л і г і н і ң  Ж е р  р е с у р с т а р ы н  б а с  қ а р у 
ко  ми    тетінің хабар лауынша, қазір еліміз 
бойынша тегін жекеменшік үй құрылысы 
үшін 10 сотық жер алуға кезекте тұрған-
дардың саны 2 миллионнан асып кеткен. 
Үй салу мақсатында жер телімін алғысы 
келе тін дердің басым к�пшілігі Астана, 
Ал маты және Шымкент, Түркістан қала-
ларына тиесілі. Соның ішінде Астана 
қаласының т�ңірегінде үй салып, тір шілік 

құрғысы келетіндер 1 мил лионнан асып 
түседі екен. 

Ақмола облысы Жер қатынастары 
басқармасының ақпаратына сүйенсек, 
осы жылдың 1 маусымындағы жағдай 
бойынша ЖТҚ үшін жер учаскелерін 
алуға кезекте тұрғандардың саны – 
122 314 адам. ?тініш бергендердің кезек-
тілігі бойынша ең к�п Астана маңындағы 
Аршалы (11 753), Целиноград (79 389), 
Шортанды (7 078) аудандары болып отыр. 
Сондай-ақ К�кшетау қаласында – 
14 517 адам, Бурабай курорттық ауда-
нында – 5 309 адам. Dрине, жекеменшік 
тұрғын үй салып, �з бетінше тіршілік 
жасау бір қарағанда мемлекет үшін 
оңтайлы болып к�рінуі мүмкін. Бірақ сол 
аумақтарды инфрақұрылымдық жағынан 
қамтамасыз етуге келгенде жо ғарыдағы 
кейіпкеріміздің мәселесі әркімнің де 
алдынан шыға келетіні шындық. 

Ақмола облысы Целиноград ауданы 
әкімінің орынбасары Серік Оспанов 
Астана аумағында орналасқан ауылдар мен 
елді мекендердің дені осы Це ли ноград 
ауданына қарасты екенін айтып отыр. 

«Ауданымызда күрделі мәселелер к�п. 
Б а р л ы қ  ау ы л д а  қ а з і р  г а з д а н д ы р у 
жұмыстары мен жол салу, ауызсу құбыр-
ларын тарту жұмыстары жүргізіліп жатыр. 
Бұл – тым күрделі жұмыстар. Десе де, 
қолдан келгенше мемлекеттік және об-
лыстық бюджетті іркіп, ауыл дардың 
мәселелерін шешіп жатыр мыз. Мүмкін-
дігімізше ауылдарды кезек пен аралап, 
тұрғындармен кездесіп, істеліп жатқан 

жұмыстарды бақылау дамыз. Dрине, тұр-
ғындар к�п шоғыр ланғаннан кейін мәселе 
де молайып кететіні рас. Ол түсі нікті 
жағдай. Ең бас тысы, ауылдар мен елді ме-
кен дердегі үй салуға арналған жер телім-
дері біздің жоспардан к�п болып кетіп 
жатыр. Сондықтан жер гілікті әкім дік пен 
аудан әкімдігі ЖТҚ үшін жер телімдерін 
берген кезде жер гілікті қауым дастықпен 
келі се отырып жүргізуі керек деген ше-
шімге келдік. Бұл шаруаны бір шама 
оңтай ландырады деп ойлаймын», – деді 
аудан әкімі орынба сары Қоянды ауылы-
ның жұртшылығымен болған кез десуде. 

Астананың шығысында орналасқан 
Қоянды ауылы туралы талай рет ақпарат 
құралдары жарыса жазды. Қояндыны 
к�ктемде су алса, жазда қоқыстан, қыс 
болса қардан к�з ашпайтыны тағы бар. 
Тіпті, мемлекет есебінен жүргізіліп жат-
қан жол құрылысы жұмыстары ж� нінде де 
ауыл тұрғындарының айтар уәжі же терлік. 
Дегенмен ауылға әкім болып сайлан-
ғанына бір жыл да болмаған Ба қытхан 
Солтанбайұлы бұдан былай барлығы 
бақылауда, жұмыстар түгел ауыл хал қы-
ның к�з алдында дұрыс жүр гізіле  тіндігін 
айтып, сендірді. 

«2025 жылға қарай ауылымызда бар-
лық жұмыстарды толық аяқтау мәселесі 
қолға алынған. Оның ішінде су, жарық, 
газдандыру және жол құрылысы жұмыс-
тары түбегейлі шешіледі. Қазір ауызсу мен 
толық қамтамасыз ету бойын ша барлық 
құжаттар әзірленіп, министр лікке тапсы-
рылды, енді 2024 жылы ауылды толықтай 
сумен қамтамасыз ету жұмысын аяқ-
таймыз. Бүгінде тәулігіне барлығы 
860 үйге арналған су желісін 2 500-ден аса 
тұрғын үйге жеткізіп отыр мыз. Бұл да �з 
кезегінде мамандарға ауыртпалық түсіріп 
отырғаны жасырын емес. Ал аумағы үлкен 
к�лемде жеке меншікке �тіп кеткен жер 
телімдерін мемлекетке қайтарып, сол 
аумақтарға тұрғындардың жайлы �мір 
сүруі мен демалуына арналған парктер 
салу жоспарда бар. Бұл бойынша аудандық 
Жер қатынастары комитетімен бірігіп 
жұмыстар жүргізіліп жатыр. Осы Қоянды 
ауылынан үй салу үшін жер телімдерін 
алуға �тініш берген 11 мың тұрғын бар. 
Осы тұрғындардың барлығына бірдей жер 
телімдерін беру – �те күрделі дүние. 
Сондықтан �тініш берушілердің сұра-
нысын қанағаттандыру мақсатында ауыл-
да к�пқабатты үйлер салуды жоспар лап 
отырмыз. Бұл – енді алдағы жасалынатын 
шаруалар», – дейді Қоянды ауылының 
әкімі Бақытхан Солтанбайұлы.

Дәл қазір Қоянды ауылында жол 
ж�ндеу жұмыстары қарқынды жүргізіліп 
жатқанын к�збен к�рдік. Dкімнің ай-
туынша, қазір барлығы 21 км жол салыну 
үстінде. Енді ауылдық әкімдіктің ұсы-
нымымен қосымша 24,5 км жол салынбақ 
екен. Жолдардың барлығы күрделі бол мақ. 
Бұл дегеніміз  – к�ше арасындағы 
автожолдар, жаяу жүргіншілер жолағы мен 
бірге жарықпен де қамтылып, қос қапталға 
жасыл желек орнатылады деген с�з. 

Қояндыдан б�лек, қаланың батысында 
мәселесі бір т�бе болып жатқан Талапкер 
деген ауыл тағы бар. Осыдан 2 жыл бұрын 
ауылда қарқынды жүргізілген жұмыстар 
бүгін сиырқұйымшақтанып кеткенге 
ұқсайды. Жол түсе бастағанда б�ркін 
аспанға атқан ауыл тұрғындарының 
бүгінгі к�ңілінде қаяу бар. 

«Ауылымызда жол салу мәселесі 
байқауымызша, �з ретімен жүріп жатыр. 
Ауыл болған соң балаларымызға дұрыс 
ойын алаңын салу мәселесін к�теріп 
жатырмыз. Жуырда қоқыс алаңдарын 
орнатты, қазірдің �зінде сол алаңның 
қоршаулары құлап жатыр. Неге ж�ні 
дұрыс құрылыс материалдарынан сал-
майтынын түсінбейміз. Барлық жерде біз, 
еріктілер, жүруіміз керек. Кейбіреулер 
үшін тіпті қадірсіз болып қалдық. Расын 
айтсам, әкімдіктің түгел жұмысын осы 
белсенділер мен еріктілер тобы жасап 
жатырмыз десем болады. Біз де �згелер 
құсап дұрыс жерде, әдемі ауылда, заманға 
сай �мір сүргіміз келеді. Ауыл болып 
бірнеше рет қоқыс тазалауға шықтық. 
Соның арқасында ауыл іші біршама 
тазарып қалды. Ал енді олай жасамайтын 
болсақ, қоқыстың астында қалатын 
түріміз бар. Биліктегілер дұрыс әрі адал 
жұмыс істесе, белсенділер де үйде отырар 
едік. Уақытымызды басқа балалары-
мыздың біліміне, �зіміздің денсау лы-
ғымызды оңалтуға жұмсаушы едік», – 
дейді Талапкер ауылындағы «Белсенді 
Талапкер» тобының жетекшісі Айгерім 
Шаяхметова. 

Ал біз газетіміздің атынан Талапкер 
ауылының әкімі Мирас Dлибекұлына 
бірнеше рет қоңырау шалып, хабарлама 
жолдағанымызбен, жауап ала алмадық. 

Ал сол Талапкер ауылынан қозы к�ш 
жерде жатқан Қарамеңді батыр дейтін 
ауыл бар. Астанадан 45 шақырым бола тын 
Қарамеңді батыр ауылының жа нынан 
осыдан бірнеше жыл бұрын бар лығы 
19 ауылды толықтай ауызсумен қам-
тамасыз етуге жететін тұщы су қоры та-
былған болатын. Бүгінде сол жерасты 
тұщы судың мол қорының бетін ашып 
тастап үлкен тоған жасалған екен. Dлгі 
тоғаннан құрылысқа қажетті құм ұрлап, 
пайдаға кенеліп жатқандар бар деп естідік. 

Іздеп жүріп бірнеше жылдан бері 
Қарамеңді батыр ауылындағы карьер-
лардан құм алуға қарсы болып жүрген 
Марат Жасаров есімді азаматпен арнайы 
хабарласып мән-жайды білгенбіз. Ол бұл 
мәселені ауыл әкімі де, аудан әкімі де, 
тіпті облыс әкімі де біліп отырғанын 
жеткізді. 

«Талай рет ауыл тұрғындары жиналып 
барып, құм ұрлап жатқандардың жұмысын 
тоқтатуды талап еткенбіз. Еш нәтиже 
болмаған соң сотқа арыз жазылды. Сот 
тұрғындардың талабын дұрыс деп таныды. 
Бірақ құм ұрлау сәл тыйылып барып, 
қайта жалғасты. Біздің түсіне алмай отыр-
ғанымыз – осы шаруаның басында кім 
тұрғанын білу. Dзірге нақты ақпарат та 
жоқ. Егер іс бұлай жалғаса беретін болса 
экологиялық апат орын алады. Dлгі айтып 
отырған 19 ауылға су жеткізу былай 
тұрсын, бір де бір ауылды сумен қамта-
масыз ете алмай қалатын түріміз бар. 
Dлемде қазір ауызсу мәселесі 1-орынға 
шықты. Бұл туралы кеше Президентіміз 
кезекті Жолдауында да шегелеп тұрып 
тапсырып, арнайы министрлік құрды. 
Осыны неге түсінбейді?! Біз еліміздің 
келешегі үшін шырылдап жүрміз ғой», – 
дейді ауыл тұрғыны, эколог Марат 
Жасаров. 

Ал осы Қарамеңді батыр ауылы құ-
рамына енген Жаңаесіл ауылдық округінің 
әкімі Қайырбек Dзімханұлы жер қыр-
тысын бұзып, елге экологияға залал кел-
тіріп жатқандардың кім екенін �зі де біле 
алмай отырғанын жеткізді. Бірақ заңсыз 
жұмыс жүргізіп жатқан ESILSAND 
ЖШС-ға қарсы әкімдік тарапынан сотқа 
арыз жазып, Экология және табиғи 
ресурстар министрлігіне де хат жолдап 
ша ғымданғандығын жеткізді.

Тәулігіне 12 мың текше метр су шы-
ғаруға қауқарлы жерасты су қорының 
жарамсыз күйге ұшырап жатқанына 
қарсылық білдірушілер бірнеше рет ақпа-
рат құралдарын шақырып шындықты 
шыңғыра айтқанмен, еш нәтиже болмай 
отырғанына қапалы. Шынымен де, мол су 
қоры бар аумақты мемлекет �з қарамағына 
алып, арнайы қорғауы тиіс. Бұл мәселеге 
енді ғана құрылып жатқан Су ресурстары 
және ирригация министрі Нұржан Нұр-
жігітов пен Экология және табиғи ре-
сурстар министрлігіне қызметке келген 
Ерлан Нысанбаев жіті назар аударса 
дейді Қарамеңді батыр ауылының тұр-
ғындары.

 «Астананың маңында алғаш болып 
жекеменшік тұрғын үйлер салуға арналған 
жер телімдері біздің Қара�ткел ауылында 
беріле бастады. Содан бері ауыл бір емес, 
бірнеше есеге ұлғайып кетті. Алғашқыда 
200-ге жетпейтін ғана тұрғыны бар Қа-
ра�ткел ауылында бүгінде 7-8 мың адам 
тұрады десем қателеспеймін. Осыдан 
4 жыл бұрын ауылымыздың белсенді аза-
маттары бас қосып, ауыл әкімдігі жаны-
нан қоғамдастық құрдық. Сол кезде қо-
ғамдастық т�райымы болып Динара 
Dбдірахманова есімді тұрғынды сайладық. 
Ауыл әкімімен бірлесіп талай шаруа атқа-
рылды. Жол салынды, су тартылды, ауыл 
тазалығы мен �зге де істердің барлығына 
сол қоғамдастық мүшелері белсене ара-
ластық. Талай рет ауданға, облысқа, тіпті 

министрліктердің табал дырығын аттап 
жүріп қаражат б�лгізіп, ауылы мыздың 80 
пайыз жолын ретке келтірдік. Бізде қазір 
жаңа әкім сайланған. Dкім ауысқаннан 
кейін жағдай мүлде �згерді. Ауыл бел-
сенділерінің арасына іріткі түсе баста ды. 
Бұрынғы қоғамдастық мүшелері тара-
тылып, жаңа қоғамдастық құрылды. Бір 
жиында екі жақ с�зге келіп қалып, жаға 
жыртысуға дейін бардық. Тіпті, сотқа 
арыз жазғандар бар. Ауылдың ұйып 
отырған берекесі кетті. Жаңа әкім келген 
соң бүліндік. Неге бұлай болғанын түсі-
не алмай жүрмін. Біздің бар ойымыз 
ауы  лымыздың гүлденуі емес пе? Олай 
болса неге бірлесіп, тізе қосып, ары қа-
рай жыл жуға  болмайды? Бұрынғы 
қоғам дастық мүшелерін жаңа қоғам-
дастық жемқор деп санайды. Ауылымыз 
үшін шыбын жаны мыз шырылдап 
жүргенде жемқор атанып шыға келу біз 
үшін үлкен соққы болды. Түңіліп кеттім. 
Бәрін қойып тыныш жүрген дұрыс шығар. 
Бірақ балалар ы мыздың келешегі үшін 
тағы да шырыл дауға тура келеді», – дей-
ді  Қара �ткел ауылының белсендісі 
Айкерім ?тегенова.

Ал біз Айкерімнің уәжін айтып Қа-
ра�ткел ауылының әкімі Талаптан Қар-
шығаұлына хабарластық. Ол ауылдағы екі 
жақтың с�зге келіп қалуын жеке бір аза-
маттардың ұйымдастырып жүрген ісі деп 
отыр. Dкімнің айтуынша, бүгінде ауылда 
30 мыңға жуық тұрғын бар. Олар дың 
небары 7 мыңнан астамы ғана тұрақты 
тіркеуге алынған. Ауылда аза маттардың 
тіркеуге тұруы басты мәселеге айналған. 
Сол себепті мемлекеттен б�лінетін қа-
ражат тек тіркеуде тұрған 7 000 аза маттың 
мүддесіне ғана есеп телінеді екен.

«?зіңіз ойлаңызшы, 7 000 тұрғын 
үшін деп б�лінген қаражатты 30 мың 
тұрғынға жеткізу мүмкін емес қой. Де-
генмен қолдан келгенше �гізді де �лтір-
мей, арбаны да сындырмай жүріп жатқан 
жайымыз бар. Мен �зім осы ауылға әкім 
болып келгеніме небары 2 айдан енді 
асты. Бұған дейін жеке кәсіппен ай-
налысып жүрген жан едім. Жергілікті 
ақсақалдар алқасының қолқа салуымен 
мен ауыл әкімдігіне кандидат болып 
тіркелдім. Ауыл халқы ның таңдауы маған 
түскен екен. Енді жұмыс істеуіме тура 
келеді. Қиындықтан қашпаймын. Бар 
білген тәжірибеммен б�лісіп жатырмын. 
Бізде жергілікті қоғам дастыққа 25 адам 
мүше болуға құқылы, қазір 19 адам 
тіркелген. Осы белсенді топпен тізе қоса 
отырып жұмыс істеп жатырмыз. Егер 
ауыл аза маттарының кез келгені қоғам-
дастыққа мүше болғысы келсе есігіміз 
ашық. Біз оған қуанымыз. Бәзбіреулердің 
қоғамдастық қатарына қоспай жатыр 
дегені – жалған с�з», – дейді Талаптан 
Қаршығаұлы.

Ұлттық экономика министрлігінің 
ресми мәліметінше, 2023 жылғы 1 қаң-
тардағы есеп бойынша республикада 
6 293 ауылдық елді мекен бар, онда 
7,8 млн-ға жуық адам тұрады. «Ауыл – ел 
бесігі» жобасын іске асыру үшін елдегі 
ауылдар дың жалпы санынан даму әлеуеті 
жоғары, ауыл тұрғындарының 90%-ы 
тұратын 3,5 мың ауылдық мекен іріктеліп 
алынған. Бұл үшін 2019–2022 жылдары 
республикалық бюджеттен 326 млрд теңге 
б�лініп, 3,7 мың жоба іске асырылды. 
Мемлекет басшысының Жарлығымен 
Ұлттық экономика министрлігі «Ауылдық 
аумақтарды дамытудың 2023–2027 жыл-
дарға арналған тұжырым дамасының» 
жобасын әзірледі. Тұжырымдаманың 
негізгі мақсаты – ауылдық аумақтарды 
дамыту мен түрлі заманға сай тәсілдерінің 
тиімділігін пайдаланып, ауыл халқының 
�мір сүру сапасын жоғарылату және 
жайлы �мір сүру ортасын құру болып 
отыр. Бұл қала маңындағы ауылдарға да 
тікелей қатысты дүние. 

Ірі қала аумағындағы шағын елді ме-
кендер қала �скен сайын қаламен бірге 
кеңейіп сала беретіні – заңдылық. Бұған 
байланысты әлемдік тәжірибе к�рсет кен-
дей қала маңында арнайы индустрия лық 
аймақтар құрыла бастайтыны да шын. Бұл 
заң жүзінде реттеліп отыруы тиіс. Мы-
салы, әлемде ішкі �німнің тең жар тысы ең 
ірі 300 агломерацияға тиесілі екен. Ал бұл 
қала ларда жер бетіндегі  ха лықтың 
20  пайы зы тұрады.  БҰҰ бол  жамы 
бойынша, 2050 жылға қарай халықтың 
үштен екісі қала ларда тұратын болады. 
Басқаша айт сақ, қаладағы халық санын 

2,5 млрд адамды құрайды. Осылайша, 
әлем үшін мемле кеттер емес қалалардың 
маңыз дылығы ар тып шыға келеді. Қазіргі 
әлем үшін негізгі ықпалға ие 200 мемлекет 
емес, сол мем лекеттің құрамындағы 
600 ірі мега полис негізгі р�лді �здеріне 
алмас тыратын бола ды. Осы бір ха-
л ы қ а р а л ы қ  б о л ж а м д ы  е с  к е р с е к , 
Қазақстанның ірі қалалары да жа һандық 
маңыздағы қалаға айналуға тал  пынуы 
керек. Болашаққа дайын болуы үшін 
Мемлекет басшысы Үкіметке елдегі ірі 
қалаларды кешенді дамыту туралы 
тапсырма да берген болатын. 

Агломерация аумағы – негізгі қала 
аумағынан тым ұзақ емес бұрынғы елді 
мекендер. Агломерация халық саны 
500  мың адамнан асатын орталықтан 
және �зара күнделікті еңбек және �нді-
рістік байланыстары бар қала маңындағы 
ай мақтан тұрады. Демек, қалалар заң-
дылық бойынша �се беретін болса, қала 
маңын дағы бүгінгі елді ме кендердің де 
болашақта үлкен қала ларға, жеңіл және 
күрделі �ндіріс ау мақтарына айналуы бек 
мүмкін. Ендеше біз осыған жан-жақты 
дайын болуымыз керек. 

Қояндыны к	ктемде су алса, жазда қоқыстан, қыс болса 
қардан к	з ашпайтыны тағы бар. Тіпті, мемлекет есебінен 
жүргізіліп жатқан жол құрылысы жұмыстары ж	нінде де 

ауыл тұрғындарының айтар уәжі жетерлік. 

Жан�а жайлы т�рмыс �шін ауылдан �ала�а к�шу �ай заманда да 
�алыпты ��былыс санал�ан. Біра� еліміздегі ірі �алаларды� �зіне 
немесе �ала ма�ында�ы елді мекендерге шо�ырлан�ан халы� са-
ныны� к�н санап арта т�суі біршама ол�ылы�ты� бетін ашып беріп 
отыр. !лтты� эко но ми ка министрлігіні� дерек теріне с�йенсек, ур-
бандалуды� әлемдік тренді бізді� рес публикада ай�ын к�рініс бе-
руде. Со��ы 10 жылда �ала хал�ы ауыл�а �ара�анда 10 есеге жуы� 
�ар �ындап �скен. Халы�ты� басым к�пшілігі сол �ала ма�ын да�ы 
ауылдар�а шо �ыр ланып отыр. 

Осыны ескеріп, біз б�гін Астана т��ірегіндегі бірнеше ауылды� 
ахуалымен танысып, т�р�ын дармен арнайы жолы�ты�.
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Қаншама ғалымның қаламы шың-
далған кітапхана қорындағы жазба жәді-
герлер негізінен оқырманға ұсынылған 
«Ба лалықтан – даналыққа» деген кітап 
к�р месі даңғыл жолдың бағдары дерсіз. 
�йткені арнайы сирек кітаптардан тұра тын 
кітап к�рме, �з оқырмандары мен зерттеу-
шілерін күтуде. 

Ахмет Байтұрсынұлының «%ліп-би» 
оқулығы (Жаңа құрал) 1926 жылы «Кы зыл-
Орда» баспасынан жарық к�р ген және 
1935 жылдардан бастау алған «Сауаттандыр-
ғыш», 1935-1937 жылдары «%ліп   пелерге» 
ұлас қан баланың таным дық қарымы мен 
қабі летін ашатын бұл кітаптар легінің соңы 
1996 жылдардағы жарық к�рген түрлі ұлт 
тіліндегі ана тілі кітаптарымен де толыққан. 

Оқырманын елітіп әкететін және ерік-
сіз таңғаларлық күйге түсіретін бұл кітаптар 
топтамасы к�кейдегі к�п сұ раққа жауап 
берерліктей. Мәселен, адам баласы �зінен 
бұрынғы адамдардың қарым-қабілеттерінің 
басқа болуына бай ланысты �ткен �міріне 
к�з жүгіртіп, қабылдаулары анағұрлым 
ауыр. Тап осы жердегі әліппелер мен ана 
тілі және табиғаттың да әліппелері нің 
болғанына қарап, басқа пікірдің қа-
лыптасары да с�зсіз. 

Тарихқа к�з жүгіртсек, «Сауат ашу» 
құ ралының �зі ХІХ-ХХ ғасырларда оқу-
ағарту сала сында екі түрлі бағытта дамып, 
орыс және араб әліпбилерімен жазылған. 
Медресе лерде араб, орыс-қазақ мектеп-

терінде орыс әліпбилері оқытылып келіп, 
Орынборда 1864 жылы жарық к�рген 
«Қазақ хресто ма тиясымен» ілесе шыққан 
«Қазақтарға орыс тілін үй ретудің бас тауыш 
құралы» 1871 жылы алғаш рет орыс әліпбиі, 
яғни к�не славян, кирилл қаріп терінде 
жарық к�рген. «Қа зақ хрес то ма тиясы» 
сауат ашуға арналған әліппе емес, оқу мен 
жазуды меңгерген балалардың алған білімі 
мен дүниетанымын дамытуды к�з дейтін 
оқу лық ретінде ұсы  нылған. Бұдан ке йін 
А. Алек  торовтың «К муд рос ти ступенька. 
Азбука для уче ников начальных русско-
ка з ах ских школ» 1891 жылы, А. Васильевтің 
«Букварь для кир  гизских школ» 1912 жылы 
тағы сол сияқты басқа да әліп пелер жа рық 
к�рді. 

Сондай-ақ К. Ушинский �з заманында 
басқа ұлт балаларын орыс тілін саналы 
меңгеру үшін деп �зінің ана тілінде сауат 
ашуы қажет деген қағидасын ұстанды. Бірақ 
қолданылған әліппелер қазақ тілінің ды-
быстық ерекше ліктерін түгел бере ал маған. 

Сонымен қатар заманында түр кі зия-
лыларын біріктірген «Жәдитші лер» ұйы-
мының бір топ мүшелері қазақ мектептері 
үшін жаңа оқулықтар жазды. Олар – Уфада 
1910 жылы М. Нұрбаевтың «%ліппесі» 
шыққан. З.  Ерғалиұлының «Қазақ 
әліппесі» Қазаннан 1910 жылы, М. Мал-
дыбаев пен Ж. Аңдамасовтың «Қа зақ ша ең 
жаңа әліппесі» 1912 жылы, К. Сыр ға-
линнің «Қазақша әліппе кітабы» 1913 жылы 

ж а р ы қ 
к�рген. Мұ ның 

бәрі де жаңа бір сер пі-
лістен туған алғашқы оқу лықтар еді. 

Алайда бұл аталған оқу лықтар кең 
қолданыс таба алмаған. Оқу лық тардың 
басты мақ саты қазақ балаларын оқу мен 
жазуға т�те жолмен үйретуді к�здеген 
болса да. 

 Ал ғұлама ғалым А. Байтұрсынұлының 
жаңа әліпбиі (т�те жазу) үлгісімен жа зыл-
ған «Оқу құралы» Орынбордан 1912 жылы 
шыққан қазақ мектептерінің әліппеге 
деген сұранысына толық жауап бере алды. 
Оқушылардың с�здік қорын барынша 
сауат ашу мақсатында тиімді пай даланған. 

Жылдар �те дами түсіп, бар лық жағынан 
дыбыстық, с�здің мағыналық жақтары 
ес керіліп, с�здердің қолдану ерекшеліктері 
де есепке алынып, 1925 жылы әдістемелік 
негізді ескере отырып, бастауыш мек-
тептеріне ар налған «Жаңа %ліп-биді» 
1927 жылы «Қызыл-Орда» баспасы арқылы 
ұсынған. «%ліппенің» ең озық үлгісін бере 
алған бұл оқулық, баланың с�йлеу дағ-
дыларын жоғары деңгейде қалыптас тыру 
мәсе лелері дидактикалық және әдіс темелік 
тұрғыдан жетік шешімін тауып бере алды.

1930 жылдардың басында жалпыға 
бірдей міндетті бастауыш білім беру ж�-
ніндегі Үкіметтің қаулы-қаралары Ке ңес 
Одағының аумағындағы мектеп оқулық-
тарының мазмұны мен құрылымы бір текті 
болуын қатаң бақылауға алып, қыса түскен 
тұста латын қарпіне ауысып үл гер ген біз 
үшін жаңа серпіліс әкелді.  

Бастапқыда С. Кеңесбаевтың әліппесі 
орыс мектептеріндегі «Букварьға» тым ұқ-
сас болды. Десе де, 20 жылға жуық бірнеше 
ұрпақтың сауатын ашқан. 

%ліппе қазақ білім беру жүйесінің сауат 
ашу тарихында елеулі із қалдырды. Бейім-
бет. Ғабит. %міржан деп қана берілген 
авторлар тобы 1935 жылы «Қазақстан» 
баспа сынан «Сауат тан дыр ғыш» (Сауат-
сыздар әліппесі) деген кіта бын шығарады. 
Үл кендер мектебіне ар налған %ліппе 
1937 жы лы «Қазақтың мемлекет баспа сы-
нан» шықса, 1938 жы лы «Қазақ мемлекет 
баспасынан»  С. Кеңес   баевтың «%ліп песі», 
1939-1940 жылдары К. Т�ле баевтың «%ліп-
песі» «Қазақ мемлекет баспасынан» бір не-
ше жыл шығып отырған. 

Уақыт �те келе 1952-1963 жылдар ара-

лы ғында С. Кеңесбаев, %. Байділдин, 
Ғ. Бе   галин сияқты ғалымдар құрастырған 
12 басылым жарық к�рген. Осылайша, 
«%ліппе» қазақ білім беру жүйесінің сауат 
ашу тарихында елеулі із қалдырды. %діс-
те мелік еңбектерде %ліппе – сауат ашу дың 
ды быстық талдау-жинақтау әдісімен жа-
зылды және сауат ашу жұмысын ғылыми 
жүйелеп, кезең-кезеңге б�лген, оның әр 
кезеңінде жүзеге асырылатын мақсаттар 
мен міндеттерді айқын белгі леген оқулық 
болды. 

Тек 1967 жылы З. Т�режанова, М. Т�-
ре жанова, М. Жұбанова сияқты ав тор-
лардың жарық к�рген жаңа әліппені жазу-
да авторлары сауат ашу кезеңінің 6 ай дан 
3 айға дейін қысқартылуы се бепші болды.  

Осылайша, 1984 жылы мектептерде 
алты жастан бастап оқытуды және оқу лық-
тардың жаңа кешенін әзірлеуді қолға алды. 
Сауат ашуға негізделген жыл бойғы оқы-
латын Ш. %уелбаевтың авторлы ғымен 
шық  қан %ліппе екі жыл қолда ныста бол-
ған. 1986 жылы толықтырылған Ш. %уел-
баев, М. Жұбанова, М. Т�ре жанова, З. %й-
те нова сияқты авторлық құраммен жаңа 
%ліппе жарық к�рді. 1990 жылы Білім 
министрінің %ліп пе лер ге жариялаған 
конкурсының жеңім  пазы болған М. Жұба-
нованың «%ліппе» оқулығы 1992-
1993 жыл     дардан бастап қол данысқа еніп, 
1997 жыл   ға дейін негізгі сауат ашу құралы 
ретінде қол данылып келген. 

Жалпы алғанда, балаларды жас ке зінен 
халқымыздың дәстүрлі дүние та нымы мен 
әдет-ғұрпына баулуды және отаншылдық 
пен адамгершілікке тәрбие леу мақсаты 
к�зделген. 

«%ліппе – ғылым анасы.
%ліппеден басталған,
Даналықтың данасы...» дейді Мұқа ғали 

Мақатаев. Бұл аталған әдіс-тәсілдер де, 
�лең жолдары да заман �тсе де �зек тілігін 
жой мақ емес.  

М�лдір Т	ЛЕПБАЙҚЫЗЫ,
 Ұлттық академиялық кітапхана 

қызметкері

РУХАНИЯТ

немесенемесеӘЛІППЕ ӘЛЕМІ

Сирек кітаптарды әр бетін �айталап �арау – �ткен �мірді 
беттерін �айта пара�таумен бірдей. Б�гінні кешегі к�рінісін к�ре 
аламыз. Білімні бар са ласы �амтыл�ан кітапты пара�тау – б�л 
тарихты а�та румен те.

БАЛАЛЫҚТАН – ДАНАЛЫҚҚАБАЛАЛЫҚТАН – ДАНАЛЫҚҚА

– Мүсін �неріне сізді жетелеген қандай 
күш? 

– %лемнің бар әсемдігін танып-біліп, 
оны әртүрлі материалмен жеткізе білу 
балалық шағымнан басталды. Мысалы, 
әртүрлі �сімдік пен табиғаттың жараты -
лысын қызығушылықпен зерттеп, жақсы 
к�ретінмін. Энциклопедияның ішіндегі 
барлық жануар мен балықты ермексаздан 
жасап шыққанмын. Ермексазбен күнде 
бір туынды жасайтынмын. Тіпті, кейде 
тамақ ішуді де ұмытып кететін едім. «Да-
рынды адам данышпандығын біл  мейді» 
демекші, бала күнімнен бастап �з ісіме 
ерекше сүйіспеншілікпен қара дым. Бі-
рінші адамдарды емес, қоршаған ортаны 
зерттейтінмін. Ал қазір жасым �скен 
сайын адамдарды зерттейтін болдым. Ой-
лап қарасам, мектеп кезімде ойын баласы 
да болмаппын. Үлкендердің қасында жү -
ріп жаңбыр жауса балшық жинай тынмын. 
Жақсы к�ріп жасаған алғашқы туын-
дыларымның бірі – бүркіт. Ермексаз еріп 
кетпесін деп тоңазытқыштың жартысын 
туындыларыммен толты ратынмын. 

МҮСІНДЕМЕ МЕН СУРЕТ ТЕК 
ҚЫЛҚАЛАММЕН ЖҰМЫС ІСТЕУ 

ЕМЕС

– Бүгінгі қоғамда мүсін мен сурет �не-
ріне сұраныс бар ма?

– %рине, сұраныс бар. Ойы бар адам 
бұл �нердің, мәдениеттің қаншалықты 
жоғары екенін біледі. Бірақ біздің мем-
лекетімізде бұл кенже қалған �нер. Қай 
экономиканы алып қарасаңыз да, тіпті 
к�ліктің дизайнын, яхтаның құры лымын, 
интерьердегі аксессуарларды мүсіншілер 
мен суретшілер жасайды. Олар кез келген 
материалдан әлем жасай алады. Киім 
дизайнын да, теледидардың дизайнын 
жасауда суретшілер мен мүсіншілерге сұ-
раныс жоғары. Классикалық үш дағды-
дан, яғни графика, кескіндеме мен 
мүсіннен басқа салалар басталады. �нді-
рісті құрайтын да осы үшеуі. Бізде бұл 
�нер енді қалыптасып келе жатқандықтан, 
халық мүсіндеме мен сурет салуды тек 
қылқаламмен жұмыс істеу деп ойлауы 
мүмкін. Бұл пікір мүлде дұрыс емес. Хоб-
би ретінде айналысатындар тек сурет сала 
беретін шығар. Ал кәсіби деңгейде біз бұл 
�нерді әлемге жаңа форма енгізу, ауқымды 
мәселелерді туын дымен жеткізу деп 
түсінеміз. Мысалы, қалаға креативті, адам 

пси хологиясына, мемлекет 
мә дениетіне әсер ететін 
мүсіндер қоюға болады. 
Маркетингтік  бағытта 
қарасақ та ма терияның 
әсері адамға ықпал етеді. 
Ай талық, ба ғасы қымбат 
к�лік пен арзан к�ліктің 
дизайнында бәрібір айыр-
машылық болады. Адам 
санасына марке тингтік 
тұрғыда әсер ететін дизайн жасауда 
суретші мен мүсіншінің де еңбегі бар. 
Астана қала сындағы белгілі қонақүйдің 
алдында орналасқан екі арыстанның 
мүсінін к�рген шығарсыз. Екі арыстан екі 
архитектуралық ны санның мысы сияқты. 
Егер сол екі арыстанның мүсіні болмаса, 
ғимарат та қатардағы нысан болып қалар 
еді. �з басым әлемге жаңалық әкелетіндей 
креативті туындылар жа сауға ты ры са мын. 
Қазіргі эко номика  эмо цияға ба сым дық 
бе реді. Біз дің шы ғарма шылығымыз да 
идея мен эмоцияға ба ғытталған. 

– Байқаулар мен к�р мелерге жиі қаты-
сады екенсіз. Жалпы, шетел діктердің туын-
ды ла рыңызға қызы ғу шы лығы қандай? 

– Иә, байқауларға жиі қатысамын. 
Осы уа қытқа дейін т�рт рет жеке к�р  ме 
�т кіздім. Бұл 
басқа су-
р е т  ш і -
лер үшін 
ү л   к е н 
дең гей бол-
са да, ма ған әлі 
т о қ  т а  м ау  к е р е к . 
Мақ     сатым – әлем дік 
дең гейдегі �нер ада мы 
болу.  Бай қаулар 
мен к�р мелер су-
рет шінің �суіне 
мүм кіндік береді. 
К�біне адам   дарға 
ой са латын туын-
ды ларды жа сауға ты-
рысамын. Алда шетел дер  де 
жеке к�рме �ткізу ойымда бар. %р 
мәдениеттің �зіндік �нері бар. Ав-
тор ұлттық мәдениетін әлеммен ұш-
тастырып, ортақ тілде жеткізуі керек. 
Сон да әлемдік дең гейде к�рермен табады. 

– 	нер жолында бағыт сілтеген ұс-
таздарыңыз болды ма? 

– Ақт�беде қарапайым орта мектепте 
оқыдым. Алайда ата-анам бойымдағы 

қабілетті дер кезінде байқаса керек, 
к�ркемсурет лицейіне апарды. Бар қы-
зықты сәттер сонда �тті деп ойлаймын. 
К�ркемсурет лицейінен біраз нәрсе 
үйрендім. Мұғалімдерім жарыстарға 
қатыстырды. Кейін лицей жетекшілігі де 
байқап, қатардағы байқауларға емес, 
салмақты, ірі жарыстарға жолдама берді. 
Айжан %ділгерейқызы, Дина Мұсақызы, 
Ботаг�з Болатқалиева сынды ұстаздарыма 
әлі күнге дейін алғысымды білдіремін. 
Лицейде жеті жыл оқығаннан кейін 
жергілікті жеке кол ледж дер дің біріне 
«Ин терьер дизайны» мамандығы бо йын-
ша құжат тарымды тапсырдым. Шы ным-
ды айт сам, ондағы сту денттердің бі лі мі 
к�р кем сурет ли цейінің 3-сынып оқу  шы-
ла ры ның дең гейінен т�мен болды. Де-

генмен мен тек 
�зіме сен дім, 

к � п ш і -
л і к к е 
е р і п , 

ж ұ   т ы л ы п 
кет пей, �зді-
гім нен к�п да-
йын далу керек 

д е п  ш е ш т і м . 
Ара сында бай-
қ ау л а р ғ а  қ а -
тысып жүр дім. 

Кейін Ас та  на-
д а ғ ы  « Ш а   б ы т » 

�нер ака     демиясына 
түс тім. Бірақ грантқа 

іліге алмадым. %ді лет-
сіздікті к�ре тұра бай-

қамаған кейіп та ныт-
тым. Дегенмен әжем 
мар құм жиі айтып оты-

ра тын «құлаған сайын 
орныңнан тұрғанда мықты бола түсесің» 
деген с�зі жадымда сақталып қал ған. %р 
қиын дыққа кезіккен сайын «мықты бола 
түсем» деп �зімді қамшылап отырдым. 

Ата-анам ақы  лы б�лімге тү сір ді. Осы ны 
к�ре тұра мен �зі ме үлкен жауап кершілік 
арқалауым керек деген ойда болдым. Егер 
сти пендия алып, әдемі киініп, асханада 
шай ішіп отыратын болсам, бүгінде 
басқаша болар ма еді. Бірінші курстан-ақ 
іздене бас тадым. Оқу жылдары біраз 
ұстазым тани бастады, студенттер ара-
сында да танымал бола түстім. Жеке 
к�рмемді �т кіздім. Ірі байқауларда ба-
ғымды сынап, үлкен ортада да есімім 
кеңінен таныла бастады. Университетте 
оқып жүріп халықаралық «Шабыт» 
фестивалінің лауреаты атандым. Есте 
қалған үлкен жетістігім 2019 жылы «Да-
рын» жастар сыйлығын алдым. Сол кезде 
жасым небәрі 21-де болса да, еңбегім 
ақталды. Мұндай жетістіктер �нер адамы 
үшін маңызды болмауы керек. Бастысы, 
сенің әлемге не беретінің маңызды. Сон-
дықтан «%лемді �згерту жолында сен не 
істедің?» деген сұрақты �зіме жиі қоямын. 
Мақсатың мен тақырыбың ауқымды 
болса, Жаратушы да үлкен күш береді деп 
ойлаймын. 

�НЕРДІ К%СІПКЕРЛІККЕ 
АЙНАЛДЫРУ МАҢЫЗДЫ

– Шығармашылықты кәсіпкерлікке 
айналдыру жайлы айтып беріңізші? 

– Шығармашылық – рухани әлемге 
әсер ететін күш. Бірақ қазіргі қоғам кәс іп-
керлікті де мең геріп, шығар ма шы лықты 
тұр мысқа бейім деуді талап етеді. �нердің 

ау қым-
д ы  ә с е р 
етуі үшін кә-
сіп кер лікті де мең-
гер дім. Бала кезімде 
атам мен әкем қызық к�ріп, 
ма ған ақша са нататын. Негізі, 
баланың ұяда алған тәр биесі болашақ 
дағ ды ла рына да әсер етеді екен. Оқушы 
кезімде резеңкеден секіретін асықтарды 
дос тарыма жасап беріп жүрдім. Трендтегі 
дүниелерді �з идеяларыммен дамытып, 
басқа балаларға сататынмын. �се келе 
ауқымды жобаларға кірістім. �нерді 
кәсіпкерлікке айналдыру маңызды. Адам 
�з сұранысынан мықты дүние жасаса, 
қоғам да алға жылжиды. �нер саласы 
жақсы дамыған мемлекеттің экономикасы 
да мықты болады. %лемнің атақты бренд-
терінің барлығы суретші мен мүсін шінің 
қолынан шыққан. Компа ниялар бір-
бірінен озу үшін адамдардың сұра ғанынан 
да артық дүниелер жасайды. Дамыған 
компанияның барлығынан �нердің иісі 
шығып тұрады. Түстердің әсері, фор-
маның ыңғайлылығы, жаңа дизай н ның 
тууы, бәрі-бәрі �нерден бас талады. 

– Сіз туындыларыңызда ұлттық нақыш 
пен заманауи үлгіні ұштастырасыз. Ша-
бытты қайдан аласыз?

– Шабытты жүрегімдегі тақырып-
тардан аламын. Ақылмен, зерттеумен 
келген тақырыптарды к�рермендерге 
әсер ететіндей жасаймын. %р туындымды 
к�рген адам жігер алса екен деп ойлаймын. 
Қазір әлемдік деңгейдегі тақырыптарды 
к�теріп жүрмін және оларды ерекше 
жеткізуге тырысамын. Қазақ ұлтының 
мәдениетіне қызығатын шетелдік к�п. 
Сондықтан басқа тілде жасалған заманауи 
туындыларымды, қазақ жасағаны к�рі-
нетіндей етуге тырысамын. Жақсы энер-
гия Жаратушыдан, сосын жақсылық 
жасағаннан келеді. �нерде де екі энергия 
болады. Азған �нерді жасайтындар энер-
гия лық қуатты теріс әрекеттерден алады. 
Ал жақсы энергияны алу үшін �нер иесі-
нің жүрегі, ішкі әлемі таза болуы керек. 
Осыған аса мән беремін. Шабытты күтіп 
жүрмеймін. Қылқаламды ұстаған сәтте-ақ 
шабыт келеді. 

– 2ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан К�ктем ҚАРҚЫН

!о�амда балалы� ша�та�ы арманына жете алмай, 
�мір бойы �апада �ал�ан �аншама адам бар. $а лым дар 
маманды� тадар ал дын да әр адам бала к�нін еске алуы 
керек деп т�жырым жа сап ты. Бізді кейіпкеріміз Сы рым 
М�сіреп – бала арманынан �а нат танып, б�гінде м�сін 
�нерін әлемдік дегейде дәріптеп ж�р ген жастарды 
бірі. Т�рлі мате риалдан �айталанбас туын ды жасайтын 
м�сінші  «Шабыт», «Да рын» сыйлы�тарыны лау реаты. 

м. Бұл 
у-

ол-
ған әлі 
ау  к е р е к .
м – әлем дік 
гі �нер ада мы 
ай қаулар 
мелер су-
ң �суіне 
к береді.
дам   дарға 
ын туын-
жа сауға ты-
. Алда шетеееел дер  де

ме �ткізу оййййымда бар. %р 
тің �зіндік �нері бар. Ав-

ық мәдениеееетін әлеммен ұш-
п, ортақ тілдлдде жеткізуі керек. 

і й б

генмен м
�зіме с

к
л
е

ж ұ   т
кет пей
гім нен 
йын дал

д е п  ш е
Ара сынд
қ ау л а р
тысып ж

Кейін А
д а ғ ы  « Ш

�нер ака     дем
түс тім. Бірақ

іліге алмадым.
сіздікті к�ре тұ

қамаған кейіп п
тым. Дегенмен
мар құм жиі айты

қаса керек, 
ды. Бар қы-

п ойлаймын. 
біраз нәрсе 
жарыстарға 
етекшілігі де 
ларға емес, 
лдама берді. 

а Мұсақызы, 

Сырым МҮСІРЕП, суретші-мүсінші: 

ШЫҒАРМАШЫЛЫҒЫМ ИДЕЯ МЕН ШЫҒАРМАШЫЛЫҒЫМ ИДЕЯ МЕН 
ЭМОЦИЯҒА БАҒЫТТАЛҒАНЭМОЦИЯҒА БАҒЫТТАЛҒАН
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Б�гінде жем�орлы� к�н тәрті-
бінен т�спейтін �зекті мәселеге 
айналды. �сіресе, білім саласын-
да�ы же� �шынан жал�ас�ан сыбай-
ласты� жа�а �статып т�р. О�ан 
дәлел, Сыбайлас жем�ор лы��а 
� а р с ы  і с - � и м ы л  а г е н т т і г і н і � 
Жамбыл облысы бойынша депар-
таменті мен Білім бас�армасы 
е�бека�ы т�леу �орына байла-
нысты бірлесе ж�ргізген тексерісі 
талай �улы� пен с�мды�ты� бетін 
ашты.

Талдау мәліметіне сенсек, Байзақ, 
Жуалы, Жамбыл, Шу және Т.Рысқұлов 
аудандарында  132  заңбұзушылық 
анықталған екен. Мемлекетке келтірілген 
залалдың сомасы 207,0 миллион теңгеге 
жеткен. 

«Балға бармақ батырған» фактілердің 
дені Жуалы ауданында тіркеліпті. Атап 
айтсақ, Жуалы ауданының білім ұйымдары 
біліктілікті айқындау комиссия хаттама-
ларымен 27 қызметкердің еңбек )тілін 
дұрыс есептемей, 4,4 миллион теңге к)ле-
міндегі жалақыны негізсіз т)леген. Бұдан 
б)лек, «А» функционалдық блогы бойын-
ша 6 менеджердің тарифтеу тізімдері 
заңсыз бекітіліп, аталған қызметкерлерге 
9,3 миллион теңге заңсыз аударылған. Бұл 
аз десеңіз, заңнамада к)зделмеген 37 
штаттық бірлік артық к)рсетіліп, жалпы 
сомасы 33,0 миллион теңгеге негізсіз 
аударым жасалған. 

ЕСЕПШІЛЕРДІҢ 
ҚУЛЫҒЫ МЕН СҰМДЫҒЫ

Жу а л ы  ау д а н д ы қ  б і л і м  б ) л і м і 
есепшілерінің «тәбеті» таңғалдырып тұр. 
Мұнда 36 есепші белгіленген нормадан 
жоғары жалақыны есептей отырып, 
)здерінің банк шоттарына 38 миллион 
теңге аударып алған. 

Дәл осындай қулықты Шу ауданы 
білім б)лімінің есепшісі де жүзеге асырып, 

12,3 миллион теңге к)лемінде заңсыз ауда-
рым жасаған. 5ріптестерінен Байзақ пен 
Жамбыл ауданының есепшілері де қалыс 
қалмай, 11,9 миллион және 1,4 миллион 
теңгені заңсыз қалтаға басқан.

Тағы бір сұмдықты айтсақ, Жуалы 
аудандық білім б)лімінің 3 есепшісі «5-15 
А» нысанындағы есептерге басқа 39 
мұғалімнің деректерін к)рсету арқылы 4,5 
миллион теңгені жымқырған. Жуалы 
аудандық білім б)лімінің тағы 2 есепшісі 
болса, «5-15 А» нысанды есеп айырысу-
т) лем ведомостарындағы есептерді «Қазы-

на шылық-клиент» базасына енгізу кезінде 
)здерінің есепшоттарына 7,7 миллион 
теңгені заңсыз аударып алған.

5 МЕКТЕПТЕН БІРДЕЙ ЕҢБЕК 
ДЕМАЛЫСЫНА ШЫҚҚАН

Мектеп дәліздерін «)лі жандардың» 
кезіп жүретінін бұрыннан естіп, құлағы-
мыз үйренген. Жамбылда мұндай жайттар 
әлі азаймай тұр. Мәселен, Байзақ ауда-
нының әдіскерлері қосым ша жұмыс бо-
йынша педагогикалық қыз метпен айна-
лысып, алайда нақты жұмыс істемеген 

уақыты үшін 42,5 миллион теңге к)лемінде 
жалақы алған. Сондай-ақ оған еңбекақы 
мен сауықтыру жәрдемақысы негізсіз 
т)ленген. Дәл сондай бір мұғалім 5 
мектептен бірдей 56 күндік еңбек дема-
лысына шығып, заңсыз қаржыны қалтаға 
басқан. 

СОТТЫ БОЛҒАН АДАМ ЕКІ БАЛА-
БАҚШАДА ІСТЕП КЕЛГЕН

Балабақшаларда да «бармақ басты, к)з 
қысты» әрекет к)п.  Атап айтсақ, Байзақ 
ауданындағы «Айнұр» балабақшасының 

басшылығы жалған деректерді к)рсету 
арқылы бюджеттің 19,2 миллион теңгесін 
қолды қылған. Балабақша директоры 
)зіне, сол жерде жұмыс істейтін ұлына 
және келініне қосымша жүктемелер 
жазып келген. 

Балабақшаны зерделеу жұмыстары 
Т.Рысқұлов ауданында да жүргізіліп, 11 
жеке балабақша 17,6 миллион теңге 
бюджет қаражатын негізсіз аударғаны 
белгілі болды.

Жуалы аудандық білім б)лімінің 
«Балдәурен» б)бекжайында сыбайлас 
жемқорлық фактісімен бұрын ұсталған 
азаматшаның әлі күнге жұмыс істеп келе 
жатқаны анықталған. Тарқатып айтсақ, 
Жуалы ауданы сотының 25.01.2022 жылғы 
үкімімен «Балдәурен» б)бекжайының 
есепшісі А. есімді азаматша ҚР ҚК 190-
бабы 2-б)лігі 3-тармағының және ҚР ҚК 
189-бабы 3-б)лігі 2-тармағы бойынша 
кінәлі деп танылып, оған )мір бойы мем-
ле кеттік қызметте және квазимемлекеттік 
секторда қызмет атқаруға тыйым салын-
ған. Сондай-ақ 3,4 миллион теңге к)лемін-
де айыппұл түрінде жаза тағайын далған. 
Алайда аталған тұлға бүгінгі күнге дейін 
сол қызмет орнында жұмыс істеп келген. 
Ал ең сорақысы, аталған азаматша осы 
таңға дейін «Жасұлан» балабақша сының 
есепші қызметін де қоса атқарған.

P.S.

Бүгінде анықталған деректерді уәкілетті 
органмен растау үшін аудиторлық тек серіс-
тер жүргізіліп жатыр. Соның қоры-
тындысымен және прокуратура келісімімен 
тиісті шешім қабылданбақ. Алайда білім 
саласындағы мұндай былықтар талқылауды 
емес, қатаң жаза белгілеуді қажет етеді. 
:йтпесе, мұндай «жең ұшынан жалғасқан 
жем қорлық» болашағымызға балта шаба-
т ыны анық.

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы        

ЖАМБЫЛДЫҢ БІЛІМ САЛАСЫНДА  
БЫЛЫҚ КӨП

Ел Президенті 'асым-Жомарт 
То�аев 'аза�стан хал�ына Жол-
дауын да елді� туристік әлеуетін 
дамыту тетіктерін игеріп, ілгерілету 
�шін серпінді жобалар жаса�тау аса 
м а � ы з д ы  е к е н і н  м ә л і м д е д і . 
Мемлекет басшысы отанды� туризм 
секторында�ы жобаларды тиімді 
�олдау шаралары мен оларды орын-
дау мерзімдерін на�ты ай�ындау аса 
�ажеттігін атап �тті.

Отандық туризмнің ерекше тұстары 
жайлы с)з қозғағанда, Маңғыстау )лкесіне 
тән тұмса табиғаттың теңдессіз к)рінісіне 
айрықша назар аудару – заңды құбылыс. 
@ңірде туристік әлеуетті дамытуда клас-
сикалық, экотуризм, этнотуризм және 
биотуризм сынды бағыттар ұсынылған. 
Маңғыстау облысына жыл басынан бері 250 
мыңға жуық турист келген. Маңғаз )лкеге 
қызығушылық танытқандардың қатары 
былтырмен салыстырғанда 20-30%-ға 
артқан. 

– 2022 жылмен салыстырғанда, биыл 
Маңғыстауға Батыс Еуропадан, атап 
айтқанда Италия, Германия, Англия, 
Фран ция елдерінен келген туристер 
к)бейді. Сондай-ақ біздің )лкеге Жапония 
мен Оңтүстік Корея туристері де к)птеп 
қызы ғушылық танытады. Маңғыстау об-
лыстық Туризм басқармасы әртүрлі ақ-
параттық турлар ұйымдастырып отырады. 
Жыл басынан бері Ұлыбритания, Италия 
және Франция мемлекеттерінің турис-
теріне ақпараттық тур )ткіздік. Турлардың 
мақсаты – Маңғыстау облысында орна лас-
қан табиғи және )лкетану ескерткіш терін 
кеңінен насихаттау. Себебі бүгінде 
Маңғыстау туризмі десе, к)з алдымызға тек 
Каспий теңізі к)лбеңдейді. Алайда киелі 
)лке )зге де табиғат таңғажайып тарына 
кенде емес, соның ішінде к)не сәулет 
)нерінің үздік туындылары, архе ологиялық 
тарихи мәдени ескерткіштер – тарихи 
тамыры тереңге бойлаған түбек жайлы 
толымды мағлұмат береді. Туризм саласын-
дағы ең басты дүние  – са палы қыз мет 
к)р сету. Осы ретте шілде 
айын  да Маңғыстау облы-

сын дағы экскурс овод тар мен гидтарға оқыту 
ұйымдас тырылды. Семинар соңында 
арнайы сертификаттар табысталды. Қазір 
аймақта сертификат таудан )ткен 45 гид 
бар. Бұдан б)лек, та рихи орындарға қажетті 
ақпарат тық тақтайшалар орнатылды. 
Тақтайша сол орын немесе табиғи нысан 
жайлы ақпарат береді, қажетті нұсқаулық 
пен ескертулер де бар. Туроператорлармен 
тығыз қарым-қатынас орнатылды, жаңа 
маршруттар жоспарлануда.  Себебі 
Маңғыстау облысын да 13 мыңнан астам 
тарихи-)лкетану ескерткіштері бар. Сол 
ескерткіштер әлі де танылмаған. Мұндай 
жұмыстар әлеуметтік желі арқылы жаса ла-
тыны белгілі. Танымал тұлғалалар, бло гер-
лерді тарту арқылы да тарихи орын дарды 
насихаттау жолға қойылды. National Geo-
graphic Qazaqstan журналында жыл аяғына 
дейін үш тілде 30-дан астам тарихи-мәдени 
орын жайлы мақалалар жарияланбақ, – 
дейді Маңғыстау облысы туризм басқарма-
сының басшысы Мәулен Ғабдулқалиев. 

Айта кетейік, 6 маусым күні Ақтауда 
National Geographic Qazaqstan журналы 
редакциясының ұйымдастыруымен «Марс 
пейзаждары» экспедициясы )ткен еді. 
Алты күнге жоспарланған фотосапар Ақтау 
қаласы әкімдігінің қолдауымен жүзеге 
асты. Сапар нәтижесінде Ақтау қаласында 
«Марс пейзаждары» тақы рыбында фото-
к)рме ұйымдастырылды. Бұл жоба аясында 
National Geographic Qazaqstan редакциясы 
таңдаған үздік 25 жұмыс к)рмеге қойылып, 
к)пшілікке ұсынылды. Экспедициялық 
топ құра мында National Geographic Qa-
zaqstan журналының )кілдері, отандық 
кәсіби фотографтар мен видеографтар, 
сондай-ақ саяхатшы блогерлер де бар.

Ал жуырда DJ Аzi Ray лақап атымен 
танымал Азиза )зінің жаңа туындысын 
Маң ғыстаудағы Бозжыра шатқалында 
орын даған. 5леуметтік желі қолдану шы-
лары музыкалық туындымен қатар, бейне-
роликтегі әсем табиғатты тамаша лауға 
мүмкіндік алды. 

Маңғыстау облысының туризм басқар-
масы саяхатшыларды тәртіпті сақтауға 
шақыра отырып, демалуға баруға Маңғыс-
тау облысындағы ТОП-5 тарихи-мәдени 
орынды, олар жайлы мағлұмат ұсынды. 

Бозжыра тауы – Үстірт қорығының 
к)ркем үзілуі, борлы тауларымен және 
қалдықтардың шығу тегісімен безендіріл-
ген әсем жартас. Бұл – керемет ақ жартасты 
сүйектер.  5ктас шыңдары аспан ға 
созылып, екі шоқтың пішініне ұқсайды. Ақ 
таңғажайып пейзаждармен қоршалған сіз 
табиғаттың керемет к)рінісін к)ре аласыз.

Тұзбайыр соры – табиғаттың дүлей 
күштерінің ұлы туындысы. Бұл жерде 
Үстірт жазығының шыңы (жар қабақ) 
астын да жергілікті )лкеде сор деп 

аталатын ұланғайыр сортаң алқап орналас-
қан саз ды-әктас және ақбор тік құлама 
жарлармен б)лінген. Ақ борлы жарлар 
құла масы ғажайып бағаналардан шексіз 
қатарлар жасай отырып, к)птеген шұңқы-
рлар және терең арналармен ойылып-
ойылып қалған. Шың жиегінің табанында 
желмен мүжіліп жасалған алып табиғи 
жартылай арка бар. Қар ерігенде немесе 
қатты жауын-шашын кезеңдерінде сорлы 
алқап сумен толып, аспан мен ақбор 
бағаналар шағылып к)рінетін алып тұзды 
айнаға айналады.

Бекет ата жерасты мешіті – Үстірт 
ойпатының Оғланды шатқалында орна лас-
 қан. Мешіт табиғаты к)ркем Оғы ланды 
жеріндегі ақ бор тасты тау шатқалының 
терең орта қабатынан ойып жасалған. 
Мешітке кірер жерде кішкене алаңша бар. 
Бірінші б)лме – жоғарғы ортасынан жарық 
түсетін күмбез тәрізді б)л ме ауыз үй. Оның 
батыс жағында михрабы оңтүстікке қара-
тыл ған намаз оқитын, ал оңтүстік-шығы-
сын да екі б)лме, оның біреуінде Бекет 
атаның )зі жерленген. Бекет ата жерасты 
мешіті – оның дарынды сәулеткерлігінің, 
биік талғамының куәсі, халық құрмет 
тұтатын, әулиелік орын деп саналады. Жер-
асты ғимараты маңында кезінде Бекет ата 
пайдаланған бұлақтар, құдықтар бар. 

Қарақия ойпаты – кейбір нұсқаларда 
Қарақия ойпаты «Қара құлама» деп ауда-
рылады. Қарақияның ең терең нүктесі – 
оңтүстік б)лігінде, дүниежүзілік мұхит 
деңгейінен 132 метр т)мен орналасқан, 
әлем дегі ең терең ойпаттардың бірі сана-
лады. Ойпат түбінің бұл жерін Батыр деп 
аталатын үлкен сор басқан. Бұл ойпат тың 
қалай пайда болғаны туралы бірнеше бол-
жам дар бар. Олардың кейбіреулері бойын-
ша бұл – жойқын елге мүжілу салдарының 
нәтижесінде болса, енді біреулеріне сүйен-
сек орасан сейсмика лық құлау делінеді. 
Алайда барлық маңғыстаулық ойпаттардың 
шығу тегі, ежелгі Каспийдің шегіну сәтін-
дегі алып толқындардың сазды және жар-
тасты жыныстардың шайып кету себебімен 
байланысты.

Айрақты-Шоманай тауы. Бұл шағын тау 
шоқылары жергілікті тұрғындар арасында 
Айрақты-Шоманай деген атпен белгілі. 
Айрақты таулары сүйір қадалы, мұ на ралы, 
бағандары және бекініс қабыр ғаларымен 
ертегідей қорғандар сияқты к)рінеді. Тау-
лар дың бірінен шығатын тағылау жылқылар 
салған жабайы айнал малы соқпақ кішке н-
тай алаңқайға жеткі зеді. Осы жерден алыс-
тағы Ақтау таулары мен барлық айрақтылық 
қорғандарына тамаша к)рініс ашылады. 
Айрақты тауы ның баурайларында зерттеу-
шілер «Дала симфониясы» деп атаған ақбор 
жынысты тастарда шимайланған суреттерді 
к)руге болады.

Голрох ЖЕМЕНЕЙ

МАҢҒЫСТАУ ТУРИЗМІН ТҮЛЕТУ – 
ӨЗЕКТІ МІНДЕТ

Назгүл НАЗАРБЕК

Шымкент қаласы Жұмыспен қамту 
және әлеуметтік қорғау басқармасының 
басшысы Балмаржан Нарбекованың 
т)рағалығымен )ткен комиссия отыры сын-
да оқу ұйымдарында түрлі мамандық тар 
бойынша оқытып, жұмыс күшімен 
қамтамасыз етуді )тінген 60-тан астам жұ мыс 
беруші мекеменің талапқа сәйкес тіктері 
сараланды. Мекемелерден әсіресе тех-
никалық және кәсіптік сала маман дарына 
сұраныс к)п түскен. Атап айтқан да, 
автомобиль ж)ндеу – дәнекерлеушісі, 
байланыс желілерінің электриктері, жол-
құрылыс к)лігінің машинисі, кеңбейінді 
құрылыс жұмыстарының шебері мен 
компьютер және аппараттық құралдары -
ның операторы, к)к)ніс )сіруші мен 
мерчендайзарлер сынды мамандық иелері 
бар.

– Жұмыссыз азаматтарды кәсіптік 
оқытудан )ткізіп, жұмысқа орналастыру дың 
)зі әр отбасы үшін үлкен демеу. Олар дың 
әл-ауқатын түзеп, тұрмыс-тіршілігін 
жақсартулары осында отырған комиссия 
мүшелерінің шешіміне байланысты. 
Сондықтан алтын уақыттарыңызды б)ліп, 
жерлестеріміз үшін әділ әрі жауап кершілігі 
мол таңдау жасағандарыңыз үшін 
барлығыңызға алғысымды білдіре мін, – деді 
басқарма басшысы Балмаржан Нарбекова. 

Жалпы, кәсіптік оқыту мерзімі 3 ай. Ай 
сайын 20 948 теңге шәкіртақы мен 2 АЕК, 
яғни 6 900 теңгеден бірреттік мате риал ды 
к)мек т)ленеді. Оқуға 18 жастан зейнет 
жасына дейінгі, жеке кәсіпкер ретінде 
тіркелмеген, Шымкент қаласында тұрақты 
тіркеуде тұрған жұмыссыз аза мат тар қатыса 
алады. Үміткердің мүгедектігі болған 
жағдайда, мүгедектікті оңалтудың жеке 
бағдарламасында (ИПР) жұмысқа 

қабілеттілігіне дәрігердің рұқсаты болуы 
қажет.

Айта кетейік, Шымкент қаласы халықты 
жұмыспен қамту мәселесі жіті назарда. Осы 
ретте жиі-жиі бос жұмыс орындарының 
жәрмеңкесі )тіп тұрады. Соның бірі – 
жуырда «Еңбек мобильділігі» орталығының 
ұйымдастыруымен Тұран аудандық 
«Мансап» орталығында кезекті «Бос жұмыс 
орындары» жәрмеңкесі )тті. Шара 
барысында білім беру, медициналық, 
техникалық, жеңіл және тоқыма )нер кәсібі 
мен «Қазақстан Фридом Финанс банкі» АҚ, 
«Қазақстан Халық банкі» АҚ мен басқа да 
қызмет к)рсету салалары бойынша 4 мыңнан 
астам уақытша және тұрақты жұмыс 
орындары ұсынылды. Жұмыс беруші 35 
мекеме азаматтарды еңбек шарттары және 
жалақы к)лемімен таныстырып, мансап 
жолын бірге бастауға шақырды. 

Бос жұмыс орындары жәрмеңкесі 
сондай-ақ қалалық «Жастар ресурстық 
орталығы» және «Жастар рухы» ұйымының 
қолдауымен ұйымдастырылды. Халықты 
жұмыспен қамтуға бағытталған шара бі рін ші 
кезекте жұмыс іздеушілердің мүд де сін 
к)здейді. Мақсат – жұмыс беруші лерді тарта 
отырып, жоғарғы оқу орын дары мен колледж 
түлектерін жұмыспен қамту. 

Жалпы, Шымкент қаласы бойынша 
биыл 57 мыңнан астам адамды жұмыспен 
қам ту шараларына қатыстыру жоспар-
ланған. Оның ішінде қалалық «Еңбек 
мобильділігі» орталығы тарапынан 16 
мыңнан астам жасты жұмыспен қамтудың 
белсенді шараларымен қамту к)зделген. 
Қазір 13 мыңға жуығы қамтылып отыр.

@ңірде тұрғындарды жұмыспен қамту 
бо йынша мұндай әлеуметтік қолдау 
шаралары жалғасын таба бермек. 

Шымкент қаласы 

ТЕГІН ОҚЫТАТЫН 
ОРТАЛЫҚТАР ЖЕТЕРЛІК

/шінші мегаполисте ж�мыс берушілерден т�скен �тінішке сәйкес, 
�ырк�йек айынан бастап 24 о�у орталы�ы 1 500-ден астам ж�мыссыз 
азаматты тегін о�ытады. 'ыс�амерзімді кәсіптік о�ыту «Кәсіпкерлікті 
дамытуды� 2021-2025 жылдар�а арнал�ан �лтты� жобасы» аясында 
ж�зеге асырылады. О�у ая�тал�аннан кейін ж�мыссыз азаматтар�а 
сертификат табысталып, ж�мыс берушілер оларды әлеуметтік келісім-
шарт негізінде ж�мыс�а орналастыру�а міндетті. 

«ГПЭС-те 36000 м/сағ күрделі ж)ндеу» жұмысын атып алу бойынша ашық тендердің 
нәтижелері туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «ГПЭС-те 36000 м/сағ күрделі ж)ндеу» жұмысын сатып алу 
бойынша ашық тендер )ткізілмеді деп танылды.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-
04-60.

тарихи мәдени ескерткіштер – тарихи 
тамыры тереңге бойлаған түбек жайлы 
толымды мағлұмат береді. Туризм саласын-
дағы ең басты дүние  – са палы қыз мет 
к)р сету. Осы ретте шілде 
айын  да Маңғыстау облы-

роликтегі әсем табиғатты тамаша лауға 
мүмкіндік алды. 

Маңғыстау облысының туризм басқар-
масы саяхатшыларды тәртіпті сақтауға 
шақыра отырып, демалуға баруға Маңғыс-
тау облысындағы ТОП-5 тарихи-мәдени 
орынды, олар жайлы мағлұмат ұсынды. 

Бозжыра тауы – Үстірт қорығының 
к)ркем үзілуі, борлы тауларымен және 
қалдықтардың шығу тегісімен безендіріл-
ген әсем жартас. Бұл – керемет ақ жартасты 
сүйектер.  5ктас шыңдары аспан ға 
созылып, екі шоқтың пішініне ұқсайды. Ақ 
таңғажайып пейзаждармен қоршалған сіз 
табиғаттың керемет к)рінісін к)ре аласыз.

Тұзбайыр соры – табиғаттың дүлей 
күштерінің ұлы туындысы. Бұл жерде 
Үстірт жазығының шыңы (жар қабақ) 
астын да жергілікті )лкеде сор деп 

шығу тегі, ежелгі Каспийдің шегіну сәтін-
дегі алып толқындардың сазды және жар-
тасты жыныстардың шайып кету себебімен
байланысты.

Айрақты-Шоманай тауы. Бұл шағын тау
шоқылары жергілікті тұрғындар арасында
Айрақты-Шоманай деген атпен белгілі
Айрақты таулары сүйір қадалы, мұ на ралы
бағандары және бекініс қабыр ғаларымен
ертегідей қорғандар сияқты к)рінеді. Тау-
лар дың бірінен шығатын тағылау жылқылар
салған жабайы айнал малы соқпақ кішке н-
тай алаңқайға жеткі зеді. Осы жерден алыс-
тағы Ақтау таулары мен барлық айрақтылық
қорғандарына тамаша к)рініс ашылады
Айрақты тауы ның баурайларында зерттеу-
шілер «Дала симфониясы» деп атаған ақбор
жынысты тастарда шимайланған суреттерд
к)руге болады.

Голрох ЖЕМЕНЕЙ

Объявление о результатах открытого тендера по закупке работ «Капитальный ремонт на 
36000 м/ч на ГПЭС»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает открытый тендер по закупке работ «Капитальный 
ремонт на 36000 м/ч на ГПЭС» несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-
04-60.



Адамзат 
тарихында атты алғаш қазақ 

жерінде ерттеп мінгені туралы 
көптеген деректер бар. Соның бір дәлелі 

ретінде  Ботай, Берел қорымдарынан 
табылған археологиялық қазба жұмыстарын 

атасақ болады. Жылқыны қолға үйреткен 
көшпенділер әлем өркениетіне теңдесіз үлес қосты. 

Бүгінде ұлттық ат спорты – мәдениетіміз бен 
болмысымыздың маңызды бөлігі. Осы бір болмысымызды 
айшықтап, дәстүріміз бен мәдениетімізді жаңғыртатын ат 

спортына соңғы уақытта жақсы көңіл бөлініп келеді. Бұған 
мысал ретінде осымен екінші рет өтіп отырған «Ұлы дала 

жорығы» жобасын айтуға болады. 
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«ҰЛЫ ДАЛА ЖОРЫҒЫ» 
БАСТАЛДЫ

екінші рет ұйымдасты рылып отырған 
«Ұлы дала жоры ғының» басталу 

салтанатына жиналып тұрмыз. 
Ұлттық спорт қауым дастығы 2 

жыл қатарынан серіктес 
болып, «Ұлы дала жорығы» 
жобасын қолдап отыр. 
Ұлттық спор ты мыз ата-
бабаларымыздан б ізге 
қалған асыл мұрасы және 
аманаты. Ұлттық спорттың 
артында ұлты мыздың рухы 
мен намысы, тарихы мен 
салт-дәстүрі тұр. Ұлттық 
спортымыз елімізді бірік-

тіретін негізгі факторлар дың 
бірі. 

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев ұлттық спорттың 

дамуы мен насихатталуына ерекше 
назар аударып отыр. «Ұлы дала 

жорығы» әлемде жоқ республикалық 
марафон-бәйге. Бүгін осы бәйгеге 
еліміздің бар лық аймағынан 100-ден 
астам шабандоз қатысуда. Олар 14 
күнде 1 300 шақырым жерді шауып 
)теді. Астанадан басталған бәйге 
Түркістанда мәресіне жетеді. Мен 
барлық шабандозға сәттілік тілеймін! 

Осы жобаны ұйымдастырып, 
қолдап отырған Қазақстан Респуб лика-

сы Туризм және спорт министрлігіне, 
«АMANAT» партиясына және 6лібек 
6лде ней бауырымыз бен барлық ат-
салысқан азаматтарға алғысымды біл-
діремін! Қазақ елінің аспаны ашық 
болып, К)к туымыз мәңгі желбірей 
берсін!», – деді Исламбек Салжанов.

 «Ұлы дала жорығы» жобасының 
авторы Бақытжан Тұрлыбек биылғы 
бәсекенің ерекшеліктеріне тоқталып )тті.

«Биылғы «Ұлы дала жорығы» жары-
сында 19 облыстың командасы бақ 
сы найды. 2022 жылы Қостанай облы-
сында алапат )рт болып, салдарынан 
соңғы сәтте бас тартқан еді. Ал қазір 
белгісіз себептермен Атырау облысы 
жарысқа қатыспайды. Біріншіден, 
былтыр қатысқан 95 шабандоздың 
барлығы қайта қатысып жатқан жоқ. 
Мысалы, жеңімпаз атанған Маңғыстау 
облысының 4 қатысушысы алғаш рет 
келіп тұр. Сол секілді )зге облыстардың 
шабандоздары құрамында да 70%-дай 
)згеріс бар. Неге? @йткені бірінші «Ұлы 
дала жорығында» барлық облыстар )з-
дерінің қателіктерін байқады. Қандай? 
Ұзақ қашықтыққа шабатын аттарда 
отыратын адамның салмағы жеңіл 
болғаны тиімді. Сондықтан да облыстар 
салмағы жеңіл шабандоздарға басым-

дық берген. Ал біз )з кезегімізде ереже 
бойынша  18 жастан асқан  азаматтарға 
ғана рұқсат береміз. Екіншіден, «Ұлы 
дала жорығында» шетелдің бәйге 
аттарын қосу тиімсіз. Оны былтырғы 
қа тысу шылар ескеріп, қазақы қаза нат-
тарға басымдық берген. Былтыр адай 
жылқысы )з мықтылығын мойындатса, 
биыл олардан б)лек, Қостанай жылқы-
сы мен Шығыс Қазақстанның Кабардин 
аттары жүлдеге таласады. Үшіншіден, 
2022 жылы қатысушылардың к)птеген 
аттары Ұлытау облысында аяқтарын 
жарақаттады. @йткені Ақмола облы-
сын да аттар тағасыз жүре бергенімен, 
Ұлытау облысының жері тас. Сондықтан 
аттардың т)рт аяғын тағалауға кеңес 
бердік. Т)ртіншіден,  алғашқы мара-
фонда қатысушылар даладағы палаткада 
ұйықтады. Түннің салқындығын ескере 
отырып, биыл автобусқа түнейді. 
Бесіншіден, қатысушылардың барлығы 
таңғы 7:00-де 2 минут уақыт айырма-
шылығымен бірге бастайды. Түскі 
12:00-ге дейін қатысушылар 5 сағатта 50 
шақырымды бағындырып, 2 сағат 
тынығады. Түстен кейін барлығы 14:00-
де бірге жалғастырады. Былтыр 
шабандоздар 50 шақырымға жетіп, 
ешкімді күтпей, 2 сағаттан соң, б)лек 
кететін. Яғни, қазір бірінші команда 50 
шақырымды 11:00-ге дейін бітсе, 3 сағат 
демалады. Ал ерекшеліктеріне келсем, 
Қостанай облысы бірінші рет қатысады. 
Ақмола облысы бірінші рет 4 қызды 

жарысқа қосты», – деп атап )тті жоба 
авторы. 

Марафон-бәйгенің ұйымдастыру-
шысы Ғани Дүйшеновтың айтуынша, 
жорық барысын 2 халықаралық және 2 
қазақстандық судья бағаласа, ал жол 
бойы аттардың жағдайын 2 халықаралық 
және 3 қазақстандық мал дәрігері 
қадағалайды.

«Жорық 14 кезеңнен тұрады. 
Бірінші кезең – 50 шақырым. Одан 
кейін 12 кезеңде 100 шақырымды жүріп 
)теді. Шабандоздар соңғы 14-кезеңде 
тағы 50 шақырым жолды бағындырып, 
Түркістанда мәреге жетеді. Жорыққа 
Атырау облысынан басқа барлық 
)ңірлердің командалары қатысып 
жатыр. Барлығы марафон-бәйгеге 
сақадай сай. Кеше аттар ветеринариялық 
тексеруден )тті», – деді Ғани Дүйшенов.

Осы орайда бүгінгі бірінші кезеңнің 
үздіктері де анықталғанын атап )ткіміз 
келеді. Бірінші кезеңнің 50 шақырымын 
алғашқы болып Жамбыл облысы 2 сағат 
23 минут 37 секундта бағындырды. 
Екінші орын Солтүстік Қазақстан 
облысының еншісінде. Олардың 
нәтижесі – 2 сағат 57 минут 04 секунд. 
Ал Жетісу облысының командасы үздік 
үштікті 2 сағат 58 минут 32 секунд уа-
қыт пен түйіндеді. 

«Ұлы дала жорығы» республикалық 
марафон-бәйгесінің бас серіктесі – 
Sport Qory туризм индустриясы мен 
спортты қолдау қоры.

Былтырғы )ткен жарыста Маңғыс-
тау облысының құрама командасы 
бәйге марафонының жеңімпазы атанса, 
Жетісу облысының спортшылары 
екінші орынды, Түркістан облысының 
құрамасы үшінші орынды иеленген 
болатын. Марафонға қатысушыларға 
түркілердің киелі жерлері – Жошы хан, 
Алаша хан кесенелері, сондай-ақ Қазақ 
хандығының алғашқы астанасы Созақ 
қаласы пен түркі руханиятының бесігі 
Түркістан қаласы сияқты тарихи орын-
дарға, 6зірет-Сұлтан кесенесіне зиярат 
жасаған еді. Жоба YouTube-те 5 мил-
лион нан астам және TikTok-та 30 мил-
лионнан астам қаралым жинаған.

Түйін: 

Мұндай жарыстар БА;, АҚШ, 
Испания, Франция, Ұлыбри тания, 
Германия, Канада және Аус тралия 
сияқты елдерде Халықаралық ат спорты 
федерациясының (FEI) қамқор лығымен 
үнемі )ткізіліп тұрады. Бірақ әлемдік 
атжарыстардың ішінде ең ұзақ қашықтық 
160 шақырымнан аспайды. Ал 1 300 
шақырымды тұлпар тұяғымен басып 
)тетін шабандоздардың бұл жары сы 
әлемде тек біздің елімізде ғана ұйымдас-
тырылып отыр. Ендеше бұл – Қазақстан-
ды ат спорты мен ат туризмі нің отаны 
ретінде мойындатуға жол ашатын шара 
болмақ. Енді осы шара халықаралық си-
пат алып, ұлттық бренд ретінде қалыптас-
тыру – алдағы басты міндет. Келесі 
жылы Қазақстан V Дүние жүзілік к)шпен-
ділер ойындарын )ткізеді. Мемлекет 
бас шысы оны жоға ры деңгейде ұйымдас-
тыруды тапсыр ды. Бұл жоба соның 
ішінде, еліміздің ин фра құрылымының 
к)ш пенділер ойын дарына да, басқа да 
болашақ жарыстарға дайындығын 
тексеруге тамаша мүм кіндік болмақ.

Аталмыш марафон-бәйге елімізде 
ұлттық спорт түрлерінен )тіп жатқан VI 
фестивальдің аясында ұйымдастырыл-
ған болатын. Бір күн бұрын фестивальдің 
ашылу салтанатында с)з с)йлеген 
Парламент Мәжілісінің Спикері, 
«AMANAT» партиясының Т)рағасы 
Ерлан Қошанов елімізде ұлттық спорт 
түрлері мемлекет қолдауымен қарқынды 
дамып келе жатқанын атап )ткен еді.

«Т)л мәдениетімізді дәріптеп, ұлт-
тық спортты дамыту – Мемлекет бас-
шы сы Қасым-Жомарт Тоқаевтың әр-
дайым ерекше назарында. Оның ұрпақ 
тәрбиесіндегі маңызы туралы Пре-
зидентіміз Түркістанда )ткен Ұлттық 
құрылтайда айтқан еді. Ұлттық спорт 
түрлері – бұл біздің тарихымыздың 
және қазақ халқының )зіндік ерекше-

лігінің айнасы. Оны дамыта отырып, 
рухани мұрамызды болашақ ұрпақтың 
игілі үшін сақтап қаламыз», – деді 
Е.Қошанов.

Сондай-ақ Мәжіліс Спикері алдағы 
жылы Қазақстанда Мемлекет басшысы-
ның қолдауымен )тетін V Дүниежүзілік 
к)шпенділер ойындарының мәні мен 
маңызына тоқталды. Бірнеше мемлекет-
тің спортшылары бас қосатын халық-
ара лық жарыста қазіргі Қазақстанның 
әлеуетін танытуға мүмкіндік беріледі.

Фестиваль аясында ұйымдастырыл-
ған  «Ұлы дала жорығы» марафон-бәй-
гесі «АMANAT» партиясы, республика-
лық JORYQ ат спорты федерациясы, 
Мәдениет және спорт министрлігі мен 
Ұлттық спорт түрлері қауымдастығы 
қолдауымен жүзеге асырылады. Бірегей 
ұлттық бренд құру, дәстүрлі ат спортын, 
атап айтқанда, қазақтың «қазанат» 
жылқы тұқымын танымал етуді мақсат 
еткен жоба  Ақмола облысының Қара-
жар ауылынан бастау алды. Іс-шараның 
ашылу салтанатында с)з алған Ұлттық 
спорт қауымдастығының президенті 
Исламбек Салжанов бұл марафон-
бәйгенің маңызын тілге тиек етіп, 
қатысушыларға сәттілік тіледі.

 «Кеше ғана ұлттық спорт түрлері 
бойынша VI фестивальдың ресми 
ашылуын )ткіздік. Ал бүгін баршамыз 
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